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درخشش فولاد مبارکه اصفهان 
در حوزه پدافند غیرعامل

در سومین جلسه کمیته پدافند غیر عامل ایمیدرو که به 
صورت ویدئو کنفرانس��ی و با حضور سردار جلالی فرمانده 
پدافند غیر عامل کش��ور و خ��داداد غریب پور رئیس هیات 
عامل ایمیدرو برگزار ش��د، با اه��دای لوح تقدیر از اقدامات 
ف��ولاد در حوزه پدافند غی��ر عامل تجلیل به عمل آمد. در 
این جلسه س��ردار جلالی، فرمانده پدافند غیرعامل کشور 
ضمن تشکر از اقدامات شرکت های زیر مجموعه ایمیدرو...
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 تقاضای کاذب
ریشه مشکلات بازارفولاد

دبیر انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران گفت: نتیجه 
عرض��ه ش��مش ف��ولادی در دو هفت��ه اخی��ر در ب��ورس 
کالا نش��ان می دهد ک��ه بخش قابل توجه��ی از تقاضا در 
ماه های گذش��ته، تقاضای س��وداگرانه و کاذب بوده است. 
در کل، از حجم شمش��ی ک��ه در بورس کالا به عنوان ماده 
اولیه خریداری ش��ده، حداکثر معادل ۳۵ درصد ش��مش 
7خریداری شده، محصول نهایی در بورس کالا عرضه شده...
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 زیر و بم ترویج
 معدنکاری مسئولانه
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 نقش حیاتی معدن 
در رونق اقتصاد
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تضمین مواد اولیه 
فولادسازان با 

معدنکاری در عمق

 نوردکاران
 در انتظار کاهش التهاب

 ۲برابر شدن تولید فولاد
قابل دسترسی نیست

معدنکاری مس��ئولانه به معن��ای فعالیت معدنی 
طب��ق اصول، ضواب��ط، دس��تورالعمل ها و چارچوب 
مشخص فنی و زیست محیطی است. معدنکاران برای 
تحقق معدنکاری مس��ئولانه راه��ی ندارند جز یافتن 
راهکارهای��ی برای حل وفصل مش��کلات و تطبیق با 

اصول استانداردهای زیست محیطی...

در سال ۲۰۱۹ در کل دنیا حدود یک میلیارد و 
۸۶۹ میلیون تن فولاد تولید شده و کشور چین با 
سهمی در حد ۵۳.۳ و با بیش از ۹۹۰ میلیون تن 
فولاد، بزرگ ترین کش��ور تولید کننده جهان بوده 
و ایران با س��همی در حد ۱.۴ درصد از کل فولاد 

تولیدی دنیا، در رده دهم قرار دارد...

رکود سنگین مسکن 
مصطفی عبدالهی روی دوش فولاد

 فعال صنعت فولاد 
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

کمب��ود م��واد اولی��ه، گران��ی تجهی��زات و 
ماش��ین آلات تولی��د و افزای��ش قابل توجه نرخ 
چالش ه��ای  بزرگ تری��ن  از  ش��مش  ف��روش 
نوردکاران محس��وب می ش��وند، چراکه با رشد 
قیم��ت نهاده ه��ای تولید این فع��الان صنعتی، 
قیمت تمام شده محصولات آنها افزایش می یابد؛ 
درنتیجه از این محصولات دیگر امکان رقابت در 

بازارهای جهانی را ندارند. 
در چنین ش��رایطی، تداوم فعالیت واحدهای 
نوردی کش��ور با اما و اگر روبه رو ش��ده اس��ت. 
راه ح��ل اصل��ی رف��ع مش��کلات این ح��وزه را 
 بای��د کاهش قیمت م��واد اولیه م��ورد نیاز آنها 

دانست. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
از ابتدای س��ال جاری تاکنون عوامل متعددی 
مانند رش��د قیمت ف��ولاد در بازارهای جهانی، 
افزای��ش روزافزون نرخ ارز در کش��ور، ش��دت 
گرفتن رقابت برای خرید ش��مش، بی ثباتی های 
اقتصادی و جو روانی ناش��ی از آن زمینه رش��د 

قیمت شمش فولاد را فراهم کرده است. 
در چنین موقعیتی ت��داوم فعالیت نوردکاران 
ایرانی بس��یار دش��وار شده اس��ت؛ تاجایی که 
بس��یاری از تولیدکنندگان فقط ب��ا ۲۰ درصد 

ظرفیت خود فعالیت می کنند. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

نظرگاه

تیتر های روز
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ادامه در صفحه اول
 اما در همین حال ش��مش تولید ش��ده در کش��ور به 
کش��ورهای حوزه خلیج فارس صادر و به محصول نهایی 
تبدیل و حتی صادر می شود؛ یعنی زمینه تکمیل زنجیره 
ارزش افزوده را برای س��ایر کش��ورها فراهم کرده ایم.  در 
ادام��ه باید تاکید کرد حض��ور افراد صاحب نفوذ و قدرت 
در حلقه های میانی زنجیره ف��ولاد از دیگر دلایل اصلی 
گرانی بازار فولاد محسوب می ش��ود. البته طی ماه های 
اخیر فروش ش��مش خارج از ش��بکه بورس کالا ممنوع 
اعلام شده اس��ت؛ یعنی فولادسازان موظف هستند 60 
درصد تولیدات خود را در بورس کالا به فروش برس��انند. 
امی��د داریم زمینه اجرایی ش��دن ای��ن طرح ها فراهم و 
بدین ترتیب از رقابت برای خرید ش��مش کاس��ته شود.  
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که واحدهای 
تولیدکننده ش��مش، سنگ آهن و بسیاری از نهاده های 
تولید مورد نیاز خود برای تولید را از داخل کش��ور تامین 
می کنند. منابع ارزان انرژی بس��یار ارزان در اختیار این 
واحده��ا قرار می گی��رد. هزینه منابع انس��انی در ایران 
در مقایس��ه با سایر کش��ورها به مراتب پایین تر است. با 
وجود این ش��رایط چرا باید نرخ ش��مش فولاد براساس 
دلار باش��یم، آنهم در شرایطی که ش��اهد اثرات مخرب 
قیمت گ��ذاری با ارز هس��تیم. درواقع باید اذعان کرد که 
در حال حاضر میان منافع حلقه های مختلف در زنجیره 
فولاد تضاد وجود دارد. بر همین اساس نیز چندی پیش 
بخش��ی از فعالان این زنجی��ره از انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد جدا و انجمن جدیدی را تاس��یس کردند، چراکه 
به اعتق��اد بس��یاری از اعضا تصمیم��ات نهایی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد براس��اس مناف��ع تولیدکنندگان 
شمش اخذ می شد. بر همین اساس نیز تصمیم به جدایی 
گرفته ش��د. خوشبختانه بعد از جدایی توانستیم نظرات 
خود را به گوش متولی��ان امر در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، قوه قضاییه و مجلس ش��ورای اسلامی برسانیم 
و دیدگاه های خ��ود را منعکس کنیم تا درنهایت تفاوت 
میان فولاد و محصول نهایی مش��خص ش��ود. در همین 
حال باید تاکید کرد که جدا ش��دن نوردکاران از انجمن 
تولیدکنندگان فولاد به نفع پایین دس��ت این زنجیره و 
مصرف کننده نهایی اس��ت. این انجمن تاکنون توانسته 
بخ��ش قابل توجهی از اهداف خود را محقق کند، چراکه 
دلیل گرانی ها برای مسئولان و سیاست گذاران مشخص 
ش��ده است.  بر همین اس��اس نیز امید داریم بسیاری از 
چالش های موجود در مس��یر فعالیت ما برطرف ش��ود. 
کم��ا اینکه در چند ماه اخیر عرض��ه قابل توجه فولاد در 
بورس کالا م��ورد توجه قرار گرفته اس��ت.  چنانچه این 
هدف اجرایی ش��ود، ن��وردکاران می توانن��د با ظرفیت 
قابل توجهی تولید کنند. به علاوه آنکه از التهاب در بازار و 
رقابت برای تامین مواد اولیه نیز کاس��ته می شود. همین 
افزایش تولید نیز به رقابت پذیری این تولیدکنندگان در 
بازار جهانی می افزاید. درنتیجه حتی باید به شروع مجدد 

صادرات امیدوار بود.

رشد تولید محصولات اصلی 
بخش صنعت و معدن 

معاون طرح و برنام��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: در 7 ماهه امس��ال ۳66۵ پروانه بهره برداری صادر 
ش��د که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳ درصد رشد را 
نش��ان می دهد.به گزارش شاتا، س��عید زرندی افزود: از 
بی��ن ۳۴ محصول منتخب، ۲۱ محصول با رش��د تولید 
مواجه ش��ده اند که این محص��ولات جزء کالاهای اصلی 
بخ��ش صنعت و معدن هس��تند.وی گفت: در این مدت 
کاتد مس با ۱6۹ هزار تن با رش��د ۸ درصدی، فولاد خام 
با ۱6 میلیون و 700 هزارتن با رش��د ۸.7 درصدی، انواع 
خودرو سواری با حدود ۴7۹ هزار دستگاه با رشد بیش از 
۲۱ درصدی، شمش آلومینیوم با بیش از ۲۳۱ هزار تن با 
رشد ۵۲ درصدی، سیمان با تولید نزدیک به ۴۲ میلیون 
تن رش��د ۱۴ درصدی و ماشین لباسشویی با ۵۵0 هزار 
دس��تگاه با رش��د ۵۳ درصدی را در 7 ماهه امسال نشان 
می دهد.معاون ط��رح و برنامه، تأمی��ن مالی واحدهای 
تولیدی را از مهم ترین دغدغه های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت دانس��ت و افزود: برای تحرک بیشتر واحدهای 

صنعتی نیازمند سرعت بیشتر نظام بانکی هستیم.
زرن��دی گفت: دو محلی که وزارت خانه برای کمک به 
تأمین مالی واحدهای صنعتی دارد، در قالب تس��هیلات 
تبصره ۱۸ بودجه و پروژه  رونق تولید اس��ت که در 7 ماه 
امسال جمعا از این محل حدود ۲۵00 واحد تأمین مالی 

شده اند.
معاون طرح و برنام��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همچنین گفت: بعد از پیگیری های متعدد این وزارتخانه 
ب��رای تامین مالی بخش صنع��ت و معدن، مصوبه ای در 
کارگروه رفع موانع جهش تولید و شورای پول و اعتبار به 

مبلغ ۵0 هزار میلیارد تومان تصویب شد.

دبیر کل انجمن س��نگ آهن ایران گف��ت: قیمت ها را در 
بخش سنگ آهن به حدی تنازل داده ایم که حتی تولید آن 
صرفه اقتصادی ندارد چه برس��د به اینکه انتظار اکتشاف و 
توسعه داشته باشییم و این وضع نهایتا به ضرر کارخانه های 
فولاد کش��ور که متکی به خرید س��نگ آهن ارزان داخلی 

هستند تمام خواهد شد.
سعید عس��کر زاده در گفت وگو با ایراسین در مورد روش 
نرخ فروش س��نگ آهن داخلی به کارخانه های فولاد گفت: 
توسعه فولاد و توسعه آهن با هم آمیخته است. به عقیده من 
یکی از بزرگ ترین اش��کالات تصمیم سازی یا قیمت گذاری 
برای زنجیره فولاد و مخصوصا س��نگ آهن اس��ت زیرا این 
روش قیمت گذاری و نرخ فروش سنگ آهن به کارخانه های 
فولاد داخلی، بخ��ش معدن را تضعیف می کند و این وضع 
نهایتا به ضرر کارخانه های فولاد کش��ور که متکی به خرید 

سنگ آهن ارزان داخلی هستند تمام می شود.
دبی��ر کل انجم��ن س��نگ آهن ای��ران ب��ه نتای��ج ای��ن 
تصمیم س��ازی پرداخ��ت و گفت: اگر به منابع س��نگ آهن 
توجه نکنیم، ش��اید در کوتاه مدت اتف��اق خاصی نیفتد اما 
وقتی دیگر س��نگ آهنی در داخل وجود نداشته باشید آن 
وقت تمام زنجیره ضرر می کند و این اتفاق دیر یا زود دارد 
اما س��وخت و س��وز خیر، لذا برای اینکه ای��ن اتفاق نیفتد 
باید نرخ به ش��کل عادلانه ای باش��د که بخش خصوصی و 
مخصوصا سرمایه گذار تمایل پیدا کند که در حوزه اکتشاف 

و استخراج سنگ آهن ورود پیدا کند.
عس��کرزاده به صرفه نب��ودن س��رمایه گذاری در بخش 
س��نگ آهن را مهم تری��ن عامل توس��عه مع��ادن در بخش 
اکتش��اف و اس��تخراج ارزیاب��ی ک��رد و افزود: اگ��ر صرفه 
اقتصادی برای س��رمایه گذار در بخش خصوصی ایجاد شود 

و س��نگ آهن بتواند چند مرحله جلوت��ر از بخش فولادی 
باش��د این اتف��اق مهمی برای کل زنجی��ره خواهد بود. اما 
وضعی��ت به گونه ای اس��ت که اگر همی��ن الان اعلام کنند 
ک��ه در زنجیره فولاد م��ا می خواهیم س��رمایه گذار جذب 
کنیم؛ یعنی در همه بخش ها از معدن، کنس��انتره س��ازی، 
گندله س��ازی، آهن اس��فنجی، آهن ش��مش و نورد و قرار 
است از سرمایه گذاران حمایت کنیم شما مشاهده خواهید 
کرد که فقط صف طویلی برای احداث فولاد س��ازی شکل 
می گی��رد و این ایراد کار اس��ت زیرا آنق��در بخش فولاد را 
جذاب کرده اند که یک صف طولانی در بخش فولاد ش��کل 
می گیرد اما کسی در سمت س��رمایه گذاری در سنگ آهن 
نمی رود. ش��ک نکنید که اگر مج��وز را آزاد کنند چندهزار 
نفر متقاض��ی تولید ش��مش وارد وزارتخانه خواهند ش��د 
ول��ی در بخش س��نگ آهن این مجوز الان آزاد اس��ت ولی 
سرمایه گذاری پیدا نمی ش��ود و از ۴۳۴ پروانه بهره برداری 
در وزارتخان��ه فقط ۸0 پروانه فعال اس��ت. چ��را این اتفاق 
می افتد؟ ب��رای اینکه قیمت ها را در بخش س��نگ آهن به 
حدی تن��ازل داده ایم که حتی تولی��د آن صرفه اقتصادی 
ندارد چه برس��د به اینکه انتظار اکتش��اف بیشتر و توسعه 
داش��ته باشیم. وی درباره افزایش نرخ سنگ آهن گفت: اگر 
نرخ س��نگ آهن که الان زیر ۵0 درصد نرخ جهانی است را 
70یا ۸0 درصد نرخ جهانی بفروشیم؛ نه تولید کننده فولاد 
ض��رر می کند نه مصرف کنن��ده و از آن طرف ۳0 درصد به 
نرخ سنگ آهن اضافه می شود و این بسیار، بسیار به توسعه 
مع��ادن کمک خواهد کرد. من به ش��ما ق��ول می دهم اگر 
این اتفاق بیفتد ذخایر عمیق کشور مثل گل گهر اقتصادی 
می شود و راه می افتند و این به معنای این است که ذخایر 

بزرگی به مجموعه ذخایر معدنی کشور اضافه می شود.

نائب رئیس مجلس ش��ورای اسلامی از صدور مجوز برای 
س��اخت ۳ واحد بزرگ معدنی در شهرس��تان های نی ریز، 

استهبان و بختگان خبر داد.
به گزارش مهر، علی نیکزاد در جلسه جمع بندی بازدید 
خود از شهرستان های استهبان، نی ریز و بختگان با اشاره به 
ظرفیت های بالای معدنی این شهرستان ها گفت: مقرر شد 
با پیگیری مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان فارس، 
برای این ۳ شهرس��تان مجوز یک واحد صنعتی از معاونت 

معادن وزارت صنعت، معدن و تجارت صادر شود. 
وی ادام��ه داد: پی��رو تم��اس ب��ا مدیرعام��ل ش��رکت 
شهرس��تان   ۳ روس��تاهای  ش��د  مق��رر  کش��ور،  گاز 
 اس��تهبان، نی ریز و بخت��گان تا ۲ماه آین��ده از نعمت گاز 

برخوردار شوند.
وی گفت: برای جاده استهبان، ایج و داراب ۸۵0میلیون 
توم��ان اعتب��ار در نظ��ر گرفت��ه ش��د که بای��د تخصیص 
۱00درصدی ای��ن اعتبار با حمایت معاون��ت برنامه ریزی 
وزارت راه محق��ق ش��ود و همچنی��ن س��ازمان راهداری 
نی��ز مکلف ش��د از محل درآمد قیر بر اس��اس مصوبه اخیر 
مجلس که مورد تأیید شورای نگهبان قرار گرفت، به میزان 

۲۴کیلومتر قیر برای روکش این جاده در نظر بگیرد.

نیکزاد همچنین درباره بازس��ازی و احیای مسجد جامع 
ن��ی ریز با هزار و ۱00 س��ال قدمت گف��ت: برای مرمت و 
احیای این مس��جد وزارت میراث فرهنگ��ی مبلغ ۲ و نیم 
میلی��ارد تومان و همین میزان اعتبار توس��ط اس��تانداری 
ف��ارس در نظ��ر خواهن��د گرف��ت که بای��د ت��ا ۲0 روز با 
پیگیری های فرماندار نی ریز اجرایی ش��ود و این اعتبارات 
 از محل اعتباری س��ال ۱۳۹۹ برای مس��جد در نظر گرفته 

خواهد شد.
نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: مقرر ش��د 
وزارت میراث فرهنگی مبلغ ۱۵ میلیارد تومان تس��هیلات 

برای باغ های گردشگری استهبان اختصاص دهد.
وی یکی دیگر از مصوبات مهم برای این منطقه را مجوز 
ساخت بنا در باغ های با بیش از ۵ هزار مترمربع بیان کرد و 
گفت: بناهای ساخته شده در این زمین ها از ۳0 تا 70 متر 

مساحت خواهند داشت.
نیکزاد از افزایش حقاب��ه دریاچه بختگان به ۵0 میلیون 
مترمکعب در س��ال زراعی جاری خبر داد و افزود: در حوزه 
بهداش��ت و درمان، با همکاری نمایندگان مجلس در قانون 
بودجه سال ۱۴00 ردیف اعتباری برای ساخت بیمارستان 

در نظر گرفته شود.

جلسه میان علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور با علیرضا آشناگر استاندار سمنان، 
پیرامون موضوعاتی چون مشکل کم آبی، تکمیل فرآیندهای 
اکتشافی و نیز مبحث مخاطرات استان انجام شد و دوطرف 
ب��ه بحث و تبادل نظر و ارائه راهکار در خصوص موارد مطرح 

شده پرداختند.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور، اس��تاندار و مدیران استانی سمنان در جلسه 
ویدئو کنفرانس��ی با رئیس و مدیران سازمان زمین شناسی 
واکتش��افات معدنی کش��ور حضور پیدا کرده و دغدغه های 
معدنی و صنعتی این استان را به گوش وزیر صنعت، معدن 

و تجارت رساندند.
یکی از مهم ترین دغدغه های استاندار سمنان درخصوص 
مشکل کم آبی این اس��تان و به مخاطره افتادن صنعت این 
کش��ور بود که در ابتدای جلس��ه به آن پرداخت. در همین 
زمینه ش��هیدی با بی��ان اینکه این اس��تان از نظر ظرفیت 
آبهای کارس��تی در وضعی��ت مطلوبی ق��رار دارد گفت: در 
صورت کمک اس��تانی به تکمیل ش��دن مطالعات س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور در حوزه آبهای 
کارستی، مشکل کم آبی استان نیز تا حدودی مرتفع خواهد 
شد زیرا این اس��تان از نظر زمین شناسی قابلیت استفاده از 
آبهای کارستی را دارد.در ادامه رئیس سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور عملکرد س��ازمان متبوعش در 
حوزه اکتشافی در استان سمنان را نیز راضی کننده دانست 
و گف��ت، بخش های زیادی از مناطق امیدبخش معدنی این 
اس��تان، مورد عملیات برداشت ژئوفیزیک هوایی قرار گرفته 
اس��ت؛ اما حصول نتایج نهایی به برداش��ت های تکمیلی تر 
وابس��ته بوده که این امر نیاز به حمایت اس��تانی دارد. وی 
با توجه ب��ه هزینه بر بودن روش ها ژئوفیزیک هوایی در دنیا 
و کش��ور گفت که سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 

کشور، آمادگی دارد تا با بخش خصوصی وارد همکاری های 
متقاب��ل ش��ود و تا بتوانند قدمی را در جهت اش��تغالزایی و 

افزایش ثروت در استان و کشور بردارد.
شهیدی خاطرنش��ان ساخت که س��ازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور با همکاری اس��تانداری استان 
سیس��تان و بلوچس��تان توانسته اس��ت به الگوی اثربخشی 
جه��ت همکاری با بخش خصوصی برس��د و این موضوع در 
آین��ده نتایج قابل توجهی را در این اس��تان به همراه خواهد 

داشت.
در ادامه این جلس��ه استاندار اس��تان سمنان درخصوص 
ذخایر معدنی موجود در کویر حاج علی قلی واقع در جنوب 
شرقی دامغان و نتایج فعالیت های سازمان زمین شناسی در 
آن س��وال کرد که ش��هیدی، فعالیت های صورت گرفته را 
این گونه شرح داد: برداشت های اولیه در این دشت از سوی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور انجام شده 
اس��ت و مجوز پروانه اکتش��اف برای آن صادر شده است که 
درصورت کمک اس��تان جهت انج��ام فعالیت های تکمیلی 
اکتش��افی، امکان صدور گواهی کشف و به مزایده گذاشتن 
آن جهت واگذاری به بخش خصوصی تا آخر امس��ال وجود 

دارد.
شهیدی، در قسمتی دیگر از سخنان خود با اشاره به اینکه 
استان سمنان جزو استان های پرمخاطره کشور است، گفت: 
نرخ فرونشست در دشت های سمنان بالاست و این موضوع 
خطرات زیادی را برای ابنیه و سیس��تم حمل ونقل اس��تان 
ایج��اد می کند که همگی ای��ن اتفاقات ب��ه دلیل جانمایی 

اشتباه و عدم توجه به بررسی های زمین شناسی است.
در پایان این جلس��ه علیرضا شهیدی معاون وزیر صنعت ، 
معدن و تجارت ، قول مساعد داد تا دغدغه های دیگر مرتبط 
با بحث صنعت و معدن این استان را به وزیر صنعت، معدن 

و تجارت و معاونان موردنظر برساند.

قائ��م مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو گفت : برنامه نصب 
»سنگ ش��کن« و »س��لول های فلوتاس��یون« فاز نخست 

کارخانه فرآوری از یک ماه دیگر آغاز می  شود.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، عب��اس نعیمی که به 
صورت ویدئو کنفرانس در جلسه پایش اقدامات طرح تجهیز 
معدن و احداث کارخانه های معدن سرب و روی مهدی آباد 
سخن می گفت، تصریح کرد: این کارخانه در این فاز دارای 

۲6 سلول جدایش سرب و روی است.
عض��و هیات عامل ایمیدرو با بی��ان اینکه مجتمع مهدی 
آباد، بزرگ ترین آسیا صنعت سرب و روی ایران را در اختیار 
خواهد داشت، گفت: اخیرا اجرای عملیات فونداسیون بخش 

آسیا فاز یک نیز آغاز شده است.
وی می��زان کل حج��م بت��ن ری��زی فاز ی��ک را ۲0هزار 
مترمکعب اعلام کرد و گفت: تاکنون ۸هزار متر معکب بتن 

ریزی انجام شده است.
این عض��و هیات عامل ایمیدرو درب��اره امکانات زیربنایی 
طرح گف��ت: خط انتقال آب این مجتم��ع ) از یزد( به طول 
۱00 کیلومت��ر خواهد بود که تاکن��ون عملیات لوله گذاری 

۹۲کیلومتر آن انجام ش��ده اس��ت. وی یادآور شد: در حال 
حاضر اجرای مخازن ابتدا و انتهای خط انتقال آب در دستور 

کار قرار دارد.
نعیم��ی همچنین درب��اره بخش برق کارخان��ه نیز اظهار 
داش��ت: کل ۳ف��از )اح��داث کارخانه ه��ای ف��رآوری( ب��ه 
۸0م��گاوات برق نیاز دارد که ۲۵مگاوات آن باید در فاز اول 
تامین ش��ود. وی در ادامه گفت: ترانس کارخانه فراوری نیز 
توس��ط سازنده داخلی، در حال س��اخت است.در این جلسه 
امین صفری مدیر مجتمع سرب و روی و باریت مهدی آباد،  
نیز گزارشی از جزئیات اجرای برنامه فاز یک در بخش های 
زیربنایی،  بتن ریزی، س��اخت و نصب تجهیزات و همچنین 
فعالیت در معدن ارایه شد. به گفته صفری، در بخش معدن 
نیز تاکنون 7۱ میلیون تن باطله برداری انجام ش��ده و تنها 
ی��ک پله دیگر تا دس��تیابی به خاک س��ولفیدی باقی مانده 
است. »فاز نخس��ت کارخانه فرآوری روی« مجتمع سرب و 
روی و باریت مهدی آباد طبق پیش بینی ها در س��ال ۱۴00 
راه اندازی خواهد ش��د. ظرفیت فاز نخست، تولید ۲00هزار 

تن کنسانتره سولفیدی روی است.

قیمتپایینسنگآهنبهضررکلزنجیرهتماممیشود

ساخت۳واحدبزرگمعدنیدرشرقفارس

کمآبیسمنانبامطالعاتزمینشناسیکمترمیشود

برنامهنصبسنگشکندرکارخانهفرآوری»مهدیآباد«

گروه معدن

در سومین جلسه کمیته پدافند غیر عامل ایمیدرو 
که به صورت ویدئو کنفرانس��ی و با حضور س��ردار 
جلال��ی فرمانده پدافند غیر عامل کش��ور و خداداد 
غریب پور، رئیس هیات عامل ایمیدرو برگزار ش��د، 
با اهدای لوح تقدیر از اقدامات فولاد در حوزه پدافند 

غیر عامل تجلیل به عمل آمد.
در این جلس��ه س��ردار جلالی، فرمان��ده پدافند 
غیرعامل کشور ضمن تشکر از اقدامات شرکت های 
زیر مجموعه ایمی��درو، و به ویژه گروه فولاد مبارکه 
اصفه��ان، راهب��رد کلان و ملی کش��ور را در حوزه 
پدافند غیر عامل، مقاومت فعال در برابر راهبرد فشار 

حداکثری و همه جانبه در همه حوزه ها دانست. 
وی در ادامه لحاظ کردن الزامات پدافند غیرعامل 
در ص��دور موافقت اصول��ی طرح ها و مکان یابی آنها 
در کن��ار حفاظ��ت از زیر س��اخت های ض��روری و 
حیات��ی را از جمل��ه اهداف ای��ن کمیته در ایمیدرو 
برش��مرد و گفت: خوشبختانه اقدامات شرکت های 
 تابع��ه ایمیدرو در ح��وزه پدافند غیر عامل بس��یار 

امیدوار کننده است. 
س��ردار جلای افزود: فولاد مبارکه اصفهان ضمن 
مدیریت ش��رایط نه تنها در حوزه صنعت و اقتصاد 
کش��ور بلک��ه در حوزه پدافن��د غیر عامل نیز خوش 

درخشیده است.
انعقادقراردادهاییبراینهادینهسازی�

پدافندغیرعامل
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، خ��داداد 
غریب پور، رئیس هی��ات عامل ایمیدرو در همایش 
مل��ی پدافند غیرعام��ل با رویکرد ت��داوم تولید در 
صنای��ع معدنی و فلزی گفت: این س��ازمان با اتخاذ 
رویکرد متفاوت در پدافند غیرعامل، با وجود اعمال 
ش��دیدترین تحریم ه��ای امری��کا در بخش معدن 
و صنای��ع معدنی، در کنار رش��د تولی��د، طرح های 

توسعه ای را نیز به پیش برده است.
وی اظه��ار کرد: ایمیدرو جهش واقعی تولید را با 
رشد تولید محصولات خود در امسال محقق ساخت.

غریب پ��ور ادام��ه داد: ب��ه طوری ک��ه در 6 ماهه 
امس��ال، در تولید کنس��انتره آهن ۸ درصد، گندله 

۱۸ درص��د، آهن اس��فنجی ۱۹درصد و تولید فولاد 
۱۲ درصد رش��د داشتیم. در بخش های دیگر نظیر 
آلومینیوم، آلومینا، کنس��انتره مس و... نیز در تولید 

رشد مطلوبی داشتیم.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه معتقدیم 
با یک کار علمی و س��ازمان یافته، پدافند غیر عامل 
در ش��رکت ها به صورت سیستمی نهادینه می شود، 
گف��ت: از این رو در کنار اقدامات علمی و عملیاتی، 
ایمیدرو از اصول و روش های ابداعی سازمان پدافند 
غیر عام��ل برای ارتق��ای ایمنی در براب��ر تهدیدات 

مختلف بهره می برد.
وی ادام��ه داد: این س��ازمان علاوه بر اکتش��اف، 
اس��تخراج و تولی��د، در کنار اج��رای اصول پدافند 
غیرعامل در س��تاد و شرکت های تابعه، یک رویکرد 
علمی و آسیب شناس��ی را در این زمینه اتخاذ کرده 
اس��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه 
این س��ازمان، قرادادهایی را با دانشگاه ها تحقیقاتی 
در زمین��ه پدافن��د غیر عامل اجرایی کرده اس��ت، 
تصریح کرد: جهت گیری به سمت حوادث صفر است 

ک��ه با اقدامات حاصله، در عین افزایش ۳0درصدی 
ساعات کار در ش��رکت های تابعه ایمیدرو، حوادث 
تنها ۳ درصد افزایش یافته است. وی ادامه داد: طرح 
واکنش در شرایط اضطرار در معادن نیز اقدام دیگر 

ایمیدرو در این زمینه است.
اقدام�اتایمی�درودرزمین�هپدافند�

غیرعامل
عزت ال��ه میرزایی، دبیر کمیته پدافند غیر عامل 
ایمی��درو در این جلس��ه با تش��ریح اقدامات انجام 
ش��ده در زمینه پدافند غیر عامل گفت: ایمیدرو در 
زمینه رهنمودهای مقام معظم رهبری و نیز اهداف 
س��ازمان پدافند غیر عامل، برای تس��هیل مدیریت 
بحران در مقابل تهدیدات، آموزش و فرهنگ سازی 
را در دس��تور کار ق��رار داد. وی اف��زود: این کمیته 
در ش��رکت های تابعه اقداماتی همچ��ون برگزاری 
مانورهای پدافند غیر عامل با موضوع امداد و نجات، 
برگزاری دوره های آموزش��ی یک روزه، شناس��ایی 
و به روزرس��انی تهدی��دات در بخش معدن و صنایع 
معدنی و مطالعات مفهومی در شرکت های آلومینیوم 

جاجرم و منطقه ویژه اقتصادی تلاش��گران پارسیان 
- لامرد را در دس��تور کار قرار داده اس��ت. میرزایی 
گفت: بررس��ی مشکلات فولاد میانه و آذربایجان به 
لحاظ رعایت اصول کلی پدافند غیر عامل نیز یکی از 
مواردی اس��ت که به طور جدی پیگیری شده است. 
وی اف��زود: نظارت بر اجرای پروتکل های بهداش��ت 
جهانی در سطح سازمان و شرکت، برگزاری رزمایش 
گسترده در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس و نیز 
تشکیل جلسه برای برگزاری رزمایش با شرکت های 
تابع��ه، بخش دیگری از فعالیت های انجام ش��ده در 

این زمینه بود.
حفظتولیدباوجودتحریمهاوکرونا�

حمیدرض��ا عظیمیان، مدیرعام��ل فولاد مبارکه 
اصفهان در این همایش به صورت ویدیوکنفرانس��ی 
گفت: تحریم های مختلف امریکا در سال های اخیر، 
منجر به کاهش یا توقف تولید این شرکت نشد و با 
مدیریت ایمیدرو، ارز حاصل از صادرات را در سامانه 

نیما و نیز بانک مرکزی عرضه کرد.
وی ادام��ه داد: ب��ا وجود ش��یوع وی��روس کرونا، 

نگذاش��تیم روند تولید دچار مشکل شود و با رعایت 
پروتکل های بهداش��تی و صرف هزینه های سنگین، 
تولی��د ادام��ه یافت و حتی در برخی حوزه ها، تولید 
نیز افزایش یافت. حدود 70 میلیارد تومان در قالب 
تجهیزات و دس��تگاه ها به بخش بهداش��ت و درمان 

کمک کردیم.
تامینمواداولیهباحمایتایمیدرو�

احمد مجیدی، مدیرعامل شرکت آلومینیوم ایران 
)ایرالکو( در این جلس��ه با بیان اینکه ۸0درصد مواد 
اولی��ه را از خ��ارج وارد می کنیم، گف��ت: با حمایت 
ایمی��درو، با وجود تحریم های ش��دید امریکا، مواد 
اولیه این ش��رکت تامین ش��د و برای 6 ماه آتی مواد 
اولی��ه ذخیره داریم. وی ادام��ه داد: اگر ایمیدرو در 
کنار شرکت های تابعه معدن و صنایع معدنی نباشد، 
با تحریم های فعلی، مشکلات زیادی برای شان پیش 

می آید.
برنامهافزایشصادراتمس�

اردش��یر س��عد محمدی، مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران با بیان اینکه س��ال گذش��ته یک 
میلیارد دلار صادرات داشتیم، گفت: براساس تدابیر 
ایمی��درو، ای��ن درآمد برای تامین ارز ش��رکت های 
تولی��دی اختصاص یافت. امیدواریم میزان صادرات 
امس��ال نسبت به س��ال گذش��ته، افزایش یابد.وی 
ادام��ه داد: در نیمه نخس��ت امس��ال، رکورد تولید 
۱۴0 ه��زار ت��ن کات��د مس ثبت ش��د و پیش بینی 
می کنی��م ت��ا پایان امس��ال این رقم ب��ه ۲۸0 هزار 
تن برسد.س��عدمحمدی گفت: ش��رکت مس حدود 
۲.۵ میلی��ارد ی��ورو طرح توس��عه ای تعریف کرده و 
اکنون تامی��ن قطعات و تجهیزات را انجام می دهد.

وی ادامه داد: در رفس��نجان نمایش��گاه دائمی دایر 
کرده ایم تا س��ازندگان با اطلاع��ات از قطعات مورد 
نیاز، نسبت به بومی سازی آنها اقدام کنند. در مورد 
پدافند غیر عامل، با ایجاد نرم افزارهای خاص، تلاش 
کردیم مانع هر گونه اخلال در سیستم سایبری این 
شرکت ش��ویم. مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران خاطرنش��ان کرد: این شرکت در زمینه کرونا 
نیز کمک های نقدی و دس��تگاه های اکس��یژن ساز 
به بیمارس��تان ها و مراکز درمانی شهرهای همجوار 

معادن مس اهدا کرده است.

درخشش فولاد مبارکه اصفهان در حوزه پدافند غیرعامل
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ارتقای همکاری های منطقه ای با توسعه فناوری در معدن

هدف گذاری تولید ۸/ ۱ تن طلا در سال آینده

مدیر بین الملل طرح معدن معاونت علمی و فناوری ریاس��ت 
جمهوری ایران گفت: توس��عه فناوری های حوزه زمین شناسی، 
مع��دن و صنایع معدنی در قالب تش��کیل نهادهای منطقه ای، 
بستر مناسبی برای ارتقای همکاری های منطقه ای خواهد بود.

به گزارش اس��پوتنیک، مهدخت ذاک��ری، درباره تاثیر علم و 
فن��اوری در ایجاد ثبات برای خاورمیانه گفت: تنش های جاری 
در منطق��ه خاورمیان��ه نش��ان از آن دارد که ابزارهای س��نتی 
ب��رای حل چالش های پیش رو همچون دیپلماس��ی قدرت های 
 ،)Shuttle Diplomacy( بزرگ، دیپلماسی رفت و برگشت
دیپلماس��ی رده دو )Track II Diplomacy( و مذاک��رات 

مستقیم، چندان موفق نبوده است.
وی افزود: اما ش��یوه های دیگری همچون دیپلماس��ی علم و 
فناوری به مفهوم تشریک مساعی علمی و فناورانه متخصصان، 
دیوان س��الاران و تکنوکرات ها برای حل مش��کلات مشترک و 
ایجاد همکاری های سازنده بین المللی ظرفیت غیرقابل انکاری 
برای حل منازعه به ویژه در این منطقه را داراس��ت. این ش��کل 
از دیپلماسی بی شک مسیر همواری را برای کشورها به منظور 
ارتق��ای کیفیت زندگی ش��هروندان از طریق انتقال و توس��عه 
فن��اوری و علم هم��وار می کند. اما هم زم��ان زمینه ای را برای 
بهبود مناقشات منطقه ای و نیز توسعه آن از طریق همکاری های 
فناورانه و علمی که کمتر سیاس��ی و امنیتی شده است، فراهم 
می کن��د. بنابراین تلاش های دیپلماتیک در این حوزه می تواند 
منجر به ایجاد ش��کل گیری بس��ترهای اعتماد و صلح سازی در 

منطقه خاورمیانه شود.

 وی ضم��ن تاکی��د بر اهمیت علم و فناوری در متحد س��ازی 
جه��ان اف��زود: در سراس��ر دنیا دیپلماس��ی عل��م و فناوری به 
توس��عه سیاس��ت خارجی و همکاری های بین کشورها کمک 
ک��رده اس��ت. یکی از این موارد تلاش ه��ای جهانی در مقابله با 
تغییرات آب و هوایی اس��ت که دیپلماس��ی علم تاثیر بس��زایی 
بر همگرایی دولت ها داش��ته اس��ت. کنفران��س ۲۰۱۵ پاریس 
صدها سیاس��تمدار و متخصص را برای بررس��ی شواهد علمی 
گرمای��ش زمین، راه حل ها و ترس��یم چارچوب��ی برای کاهش 
آس��یب های زیس��ت محیط��ی، برای مذاکره و حل مش��کلات 
گرد ه��م آورد. زمین��ه دیگری که دیپلماس��ی علم و فناوری در 
آن نقش به س��زا داشته، مقابله با ش��یوع بیماری های واگیردار 
اس��ت. ش��یوع زیکا در امریکای لاتین، گستردگی بیماری ابولا 
در افریق��ا و اخیرا نی��ز همه گیری جهانی ویروس کرونا و تلاش 
دولت ها و س��ازمان های بین المللی در مب��ارزه با این تهدیدات 
مش��ترک علیه سلامت انس��ان ها، بار دیگر بر اهمیت این حوزه 
تاکی��د کرد. ذاکری با تاثیر گذار دانس��تن نقش ایران در تولید 
علم و فناوری همچنین س��رمایه های عظیم علمی این کش��ور 
بی��ان کرد: در منطقه خاورمیانه ظرفیت های بی ش��ماری برای 
دیپلماس��ی عل��م و فناوری همچون انرژی، س��لامت و صنعت 
مع��دن وجود دارد. هم زمان ک��ه تقویت این رویکرد به ارتقای 
سطح زندگی شهروندان کمک می کند، می تواند گام موثری در 
زمینه حل مناقشات منطقه نیز باشد. بدین مفهوم که همکاری 
در حوزه های یاد ش��ده، می تواند گام به گام در س��طوح مختلف 
اعم از کارشناسی، دانشجویی و دانشگاهی، بین شهروندی و بین 

دولتی، به سوی عادی سازی و توسعه روابط، موثر واقع شود. وی 
گف��ت: در بخش انرژی به عن��وان مثال، انرژی های تجدید پذیر 
به مثابه منبعی کمتر اس��تراتژیک در منطقه با مقایسه با منابع 
هیدروکربونی، دیپلماس��ی فناوری می تواند بس��یار فعال عمل 
کن��د و همکاری ه��ای منطقه ای اثربخش��ی ش��کل بگیرد. در 
این راس��تا، ایران با دراختیارداش��تن منابع ف��راوان انرژی های 
تجدیدپذی��ر چون ۳۰۰ روز آفتابی، باد ه��ای ۱۲۰-۱۸۰ روزه 
سیس��تان و آبش��ارهای جاری در اس��تان های مختلف کشور، 
می تواند مبتکر طرح ها و پیش��نهادات همکاری با کش��ورهای 
همس��ایه خود، باشد. استفاده از نوآوری ها، انتقال فناوری و نیز 
تکیه بر منافع اقتصادی مش��ترک در این حوزه، می تواند زمینه 
مناس��بی برای مذاکرات دیپلماتیک فناورانه و علمی با رویکرد 
بهبود و توس��عه روابط با همسایگان ایجاد کند. ذاکری تصریح 
کرد: حوزه دیگر س��لامت اس��ت، در ماه های اخیر با همه گیری 
ویروس کرونا، در منطقه خاورمیانه با وجود تنش ها و منازعات 
جاری، اقداماتی هرچند کم اثر، در حوزه آتش بس یا حل مناقشه 
از س��وی دولت های منطقه و س��ازمان های بین المللی برداشته 
ش��ده است. اما در چنین ش��رایطی و به منظور مقابله با تهدید 
مش��ترکی چون کووید-۱۹ علیه امنیت انسانی مردم منطقه و 
جهان، شاهد بودیم که تلاش های دیپلماتیک در قالب فرستادن 
کمک های بشردوستانه دارویی از طرف برخی دولت های منطقه 
به ایران انجام شده است. بنابراین به نظر می رسد این شرایط نیز، 
می تواند زمینه س��از همکاری میان دولت ها پیرامون موضوعی 
غیر حساس��یت زا و غیر امنیتی همچون س��لامت بشر، در قالب 

تش��کیل نهادهای منطقه ای باش��د. همکاری در حوزه معدن و 
صنایع معدنی نیز از دیگر بخش  هایی است که میتواند در منطقه 
خاورمیانه و به ویژه میان ایران و همسایگانش، منجر  به تشکیل 
زمینه های همکاری های گس��ترده شود. وی اظهار کرد: به این 
ترتی��ب که ایران ب��ا دارا بودن ذخایر عظیمی از مس، س��رب، 
روی و س��نگ های تزیینی، جایگاه دهم را در دنیا از این لحاظ 
از آن خ��ود کرده اس��ت. با توجه به تلاش های گس��ترده اخیر 
طرح توسعه معدن در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
به مثابه یکی از متولیان دیپلماس��ی علم و فناوری در کش��ور، 
مطالع��ات و رایزنی هایی پیرامون تش��کیل پلتفرمی منطقه ای 
در زمین��ه همکاری های فناورانه در حوزه های زمین شناس��ی، 
مع��دن و صنای��ع معدنی انجام پذیرفته اس��ت. از جمله اهداف 
و ضرورته��ای ای��ن پلتفرم میتوان به توس��عه اقتصاد غیرنفتی 
کش��ور، کاهش وابس��تگی درآمدی به مناب��ع هیدروکربوری و 
تقویت اقتصاد معدن پایه اشاره کرد. چرا که مواد معدنی حدود 
یک درصد و صنایع معدنی تا ۶ درصد تولید ناخالص کش��ور را 
به خود اختصاص می دهد. دیگر ضرورت مهم این پلتفرم امکان 
طراحی و ایجاد س��ازوکارهای مالی دو یا چند جانبه غیردلاری 
ب��ا اعضای منطقه ای آن به منظور تبادلات مالی برای تس��هیل 
انتق��ال فناوری و خدمات در این ح��وزه خواهد بود. مهم ترین 
و ذاتی تری��ن دلیل تش��کیل چنین پلتفرمی ام��ا، بهره گیری از 
دیپلماسی فناورانه و علمی به منظور کاهش تنش ها در منطقه 
و دستیابی به صلحی مثبت میان دولت های حوزه خلیج فارس 

و خاورمیانه خواهد بود.

سرپرس��ت شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران گفت: ظرفیت خط تولید ش��رکت گسترش معادن و 
صنایع معدنی طلای زرش��وران با رشد بیش از ۸۱ درصدی، از 
۲۲ هزار تن در ابتدای سال به ۴۰ هزار تن در ماه افزایش یافته 

است.  
به گزارش تهیه و تولید مواد معدنی، محسن نادری اظهارکرد: 
ب��ا هم��کاری یک ش��رکت دانش بنیان و با ایج��اد تغییراتی در 
سیستم مدیریتی و استفاده از ۷۰ درصد توان داخلی، به منظور 
احی��ای خ��ط تولید، اصلاح��ات را آغاز کردی��م؛ به گونه ای که 
مخازن لیچینگ بهینه شده و مطالعات بهبود فرآیند فعلی واحد 
فیلتراسیون در حال پیگیری و نهایی سازی بوده و یک دستگاه 
فیلت��ر پ��رس که از نق��اط بحرانی خط تولید اس��ت نیز باهدف 

دستیابی به ظرفیت اسمی خط تولید، در حال خریداری است. 
به گفته وی، با اقدامات یادش��ده در ش��رکت ظرفیت کارخانه با 
افزایش مواجه خواهد شد به گونه ای که تناژ ورودی خط تولید 
به ۲ برابر افزایش  یافته و هدف گذاری تولید محصول این شرکت 

در سال آتی ۲ تن طلا خواهد بود.
سرپرس��ت شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران تبدیل ش��دن به یک بنگاه اقتص��ادی- صنعتی را از 
اهداف اصلی این ش��رکت برش��مرد و رش��د در تمامی زمینه ها 
ازجمله معدن، اکتش��افات، نیروی انس��انی، تولید، زیرساخت و 
وظایف و مس��وولیت های اجتماعی و دانش فنی را هدف اصلی 

شرکت دانست. 
ن��ادری تصری��ح کرد: انج��ام مقدمات احداث طرح توس��عه 

کارخان��ه، انج��ام اصلاحات خط تولی��د، آم��وزش و یادگیری 
نیروهای انس��انی، هدفمندس��ازی فعالیت کارخانه و تحقیق و 
توسعه در زمینه دستیابی به دانش های فنی نوین صنعت طلا، 
برنامه ری��زی و اجرای برخ��ی پروژه های حیاتی مجموعه مانند 
اخ��ذ مجوزه��ا و تکمیل و راه اندازی انبار ناریه معدن، تس��ریع 
فعالیت های اجرایی س��د باطله کارخانه، گازرس��انی به مجتمع 
ب��رای جایگزینی مازوت ب��ا گاز طبیعی و چندین طرح و پروژه 
مهم دیگر ازجمله اقدامات به عمل آمده در نیمه نخست امسال 

محسوب می شود. 
سرپرس��ت شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرشوران بابیان اینکه این شرکت برای تولید سالانه ۳ تن شمش 
طلا طراحی ش��ده اس��ت، خاطر نشان کرد: ظرفیت اسمی حال 

حاضر خط تولید، اس��تحصال دو تن ش��مش طلا اس��ت که با 
هدف گذاری و برنامه ریزی انجام  شده و انجام اصلاحات مدنظر 
مطابق برنامه زمان بندی  ش��ده تا شهریور سال آینده به این امر 

مهم دست خواهیم یافت.
 نادری تصریح کرد: ش��رکت طلای زرشوران در حالت فعلی 
برای بیش از هزار نفر اش��تغال مس��تقیم و برای بیش از چند 
هزار نفر در منطقه اش��تغال غیرمس��تقیم فراهم ساخته و این 
میزان اش��تغال زایی با راه اندازی طرح توس��عه می تواند به یک 
و نیم برابر نیز افزایش پیدا کند. نادری در مورد عرضه ش��مش 
طلای تولیدی از س��وی ش��رکت در بورس کالای ایران گفت: 
شمش های یک کیلویی این شرکت بدون محدودیت در بورس 

کالا عرضه می شود.

زیر و بم ترویج معدنکاری مسئولانه

رشد ۳۷ درصدی فروش 
معدنی ها 

طبق اع��لام وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
ارزش ف��روش ۷۴ ش��رکت معدن��ی و صنای��ع 
معدنی بورس��ی، در هفت ماه ابتدایی امس��ال با 
رش��د ۳۷درصدی از ۱۴۹.۴ هزار میلیارد تومان 

عبور کرد. 
به گزارش ایس��نا، طبق این گزارش از ابتدای 
فروردی��ن ماه تا پایان مهرماه امس��ال، به ترتیب 
ش��رکت های فولاد مبارک��ه با ف��روش ۳۴هزار 
میلیاردی، ملی صنای��ع مس ایران با ۱۹.۴ هزار 
میلیارد، فولاد خوزس��تان ۱۵.۱ ه��زار میلیارد، 
گل گه��ر ب��ا ۱۲.۲ ه��زار میلی��ارد و چادرملو با 
۱۰هزار میلیارد تومان جایگاه اول تا پنجم را در 

اختیار گرفته اند.
سپس شرکت های ذوب آهن اصفهان با ۹.۴هزار 
میلیارد، کاوه جن��وب کیش با ۵.۵ هزار میلیارد 
تومان، فولاد هرمزگان با ۵.۳ هزار میلیارد، فولاد 
خراسان با ۳.۷ هزار میلیارد و شرکت آلومینیوم 
ای��ران )ایرالکو( ب��ا ۳.۵ هزار میلی��ارد تومان در 

رتبه های ششم تا دهم ایستاده اند.
در ماه هفتم امس��ال ارزش ف��روش این تعداد 
ش��رکت به ۳۰.۴ هزار میلیارد تومان رس��ید که 
این رقم ۷۶ درصد بیش از میزان فروش مهر ماه 
سال گذش��ته بوده است. اما در مجموع عملکرد 
۷ماهه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد 

۳۷ درصدی مشاهده می شود.
در مهرماه امس��ال ش��رکت های فولاد مبارکه 
ب��ا ۶.۷ ه��زار میلی��ارد، مل��ی صنای��ع م��س با 
۳.۲ ه��زار میلی��ارد، فولاد خوزس��تان ۳.۸ هزار 
میلی��ارد، چادرمل��و ۲.۵ هزار میلی��ارد تومان و 
گل گه��ر ب��ا ۱.۸۶ ه��زار میلی��ارد در رتبه های 
 اول ت��ا پنج��م از نظ��ر ش��اخص ف��روش ق��رار 

گرفتند.
ذوب آه��ن  ش��رکت های  فهرس��ت  ای��ن  در 
ب��ا ۱.۸۵ ه��زار میلی��ارد، کاوه جن��وب کی��ش 
ب��ا ۱.۲ه��زار میلی��ارد، گهرزمین ب��ا ۱.۱ هزار 
میلی��ارد، فولاد هرم��زگان با ۱.۹ ه��زار میلیارد 
تومان و فولاد خراس��ان ب��ا ۹۸۰ میلیارد تومان 
در جای��گاه ۶ ت��ا ۱۰ ش��رکت های پرف��روش از 
 ابتدای فروردی��ن تا پایان مهر م��اه ۱۳۹۹ قرار 

گرفته اند.

منیر حضوری
خبرنگار

معدنکاری مس��ئولانه به معن��ای فعالیت معدنی 
طبق اصول، ضوابط، دس��تورالعمل ها و چارچوب 
مشخص فنی و زیست محیطی است. معدنکاران 
برای تحقق معدنکاری مسئولانه راهی ندارند جز 
یافت��ن راهکارهایی برای حل وفصل مش��کلات و 
تطبیق با اصول اس��تانداردهای زیس��ت محیطی. 
براساس اس��تانداردهای بین المللی شاخص هایی 
تدوین شده تا معدنکاران با رعایت این شاخص ها 
در راس��تای توس��عه معدنکاری مس��ئولانه گام 
بردارند. به این ترتیب توجه به راهکارهای سازمان 
مل��ل و برنام��ه توس��عه محیط زیس��ت می تواند 
نقش��ه راهی برای معدنکاران باش��د تا به اصول 
معدنکاری مس��ئولانه بپردازند. روزنامه »روزگار 
معدن« درباره اینکه معدنکاری مسئولانه به چه 
معنا اس��ت، در این زمینه چ��ه اقداماتی صورت 
گرفت��ه و معدنکاران چقدر با راهکارها و اس��ناد 
بین المللی همراه هستند با کارشناسان گفت وگو 

کرده که در زیر می خوانید.

جه��ش تولید در راس��تای اقتص��اد مقاومتی و 
رونق تولید ق��رار دارد. اگر بخواهیم در این زمینه 
حرکت کنیم باید س��رمایه گذاری و فرصت شغلی 
را در بخ��ش مواد معدنی و صنایع معدنی توس��عه 
دهیم. برای دس��تیابی به این مهم می توان به لزوم 
افزایش عمق اکتش��افات مواد معدنی کشور اشاره 
کرد. باوجود اینکه ایران ۷۰ نوع ماده معدنی دارد 
و رتب��ه ۱۵ جهان را از نظر تن��وع مواد معدنی به 
خود اختصاص داده، وضعیت چندان مناس��بی در 
حفاری ندارد. انتظار اس��ت که حفاری های معدنی 
عمق بیش��تری پیدا کنند تا بت��وان جایگاه بخش 
مع��دن را ارتق��ا داد. براس��اس آمارهای رس��می، 
ایران از نظر ذخایر معدنی مقام س��وم آس��یا، رتبه 
نخس��ت خاورمیان��ه و رتب��ه ۱۰ جه��ان را دارد؛ 
بنابراین باتوجه به ان��رژی ارزان قیمت، آب و برق، 
نی��روی ارزان، ج��وان و تحصیلک��رده و بی��ش از 
هزار ش��رکت دانش بنیان ای��ن ظرفیت را دارد که 
بتواند جهش تولید را محقق کند. توسعه اکتشاف 
برای شناس��ایی ذخایر معدنی، افزایش اس��تخراج 
م��واد معدن��ی در کل کش��ور، تکمی��ل طرح های 
نیمه تمام، افزایش به��ره وری واحدهای تولیدی و 
افزایش س��رمایه گذاری مجموعه ای از برنامه های 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت برای دس��تیابی 
به افزایش تولید در کشور هستند. در این بین باید 
سیاست هایی در پیش گرفت تا پروژه های عمرانی 
فعال ش��ود. یکی از مواردی ک��ه می تواند به رونق 
تولید کمک کند، بازس��ازی و نوس��ازی بافت های 
فرس��وده اس��ت. برای تامین مواد اولیه پروژه های 
عمرانی و نوس��ازی بافت های فرس��وده و اتوبان ها 
به ط��ور حتم به م��واد معدنی نیاز اس��ت؛ بنابراین 
توجه به پروژه های عمرانی یکی از مواردی اس��ت 

که به بخش معدن و رونق آن کمک می کند.

یادداشت

خبر

 مجید پورمقدم
 مشاور معاون معدنی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت

 نقش حیاتی معدن 
در رونق اقتصاد

استفاده از تمام توان تخصصی �
رئی��س  ل��ک،  راضی��ه 
پژوهش��کده عل��وم زمین 
مفه��وم  و  معن��ا  درب��اره 
معدن��کاری مس��ئولانه به 
»روزگار مع��دن« گف��ت: 
مس��ئولانه  معدن��کاری 
به معن��ای معدن��کاری طب��ق اص��ول، ضواب��ط، 
دس��تورالعمل ها و چارچ��وب مش��خص فن��ی و 
زیس��ت محیطی است. رئیس پژوهش��کده علوم 
زمین در بیان راهکارهایی برای دستیابی به این 
مهم تصری��ح کرد: برای این منظور در ابتدا لازم 
است س��ازمان برنامه وبودجه با همکاری سازمان 
حفاظت محیط زیست در زمینه تدوین ضوابط و 
فعالیت های  زیس��ت محیطی  دس��تورالعمل های 
معدنی اقدام کنند. خوشبختانه چند وقتی است 
که س��ازمان حفاظت محیط زیست اقدام به این 
مهم ک��رده و پژوهش��کده علوم زمین س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور نیز در 
ای��ن زمینه مش��اوره هایی را ارائه داده اس��ت. او 
تصری��ح کرد: چند وقت پیش س��ازمان حفاظت 
توس��عه  صن��دوق  مح��ل  از  محیط زیس��ت 
محیط زیس��ت ب��رای پژوهش��کده عل��وم زمین 
)به عنوان مشاور در تدوین ضوابط زیست محیطی( 
بودجه ای در نظر گرفت و این س��ازمان را موظف 
به آموزش نیروی انس��انی کرد. لک تصریح کرد: 
برای توس��عه معدنکاری مسئولانه از تمامی توان 
تخصصی کش��ور در حوزه معدن و محیط زیست 
اس��تفاده خواهد ش��د. اعض��ای هی��ات علمی، 

خبرگان ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و سازمان ایمیدرو نیز از 
جمله نیروهای متخصصی هستند که می توان در 
این عرص��ه از توان و اطلاعات آنها بهره  برد. وی 
افزود: پیش از این نیز بخش ضوابط و معیارهای 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا همکاری 
س��ازمان مدیری��ت و برنامه ری��زی و س��ازمان 
را در زمین��ه  نظام مهندس��ی مع��دن طرح��ی 
استانداردس��ازی اکتشاف و اس��تخراج و فرآوری 
مواد معدنی اجرایی کردند که تا حدی توانس��ت 
اکتش��اف و اس��تخراج معادن را از نظر فنی ارتقا 
دهد. رئیس پژوهش��کده علوم زمین خاطرنشان 
ک��رد: در این زمینه بررس��ی ضواب��ط و توجه به 
راهنماه��ای منطق��ه ای و بین الملل��ی در کن��ار 
بررس��ی منابع آلاینده در اثر فعالیت های معدنی 
از جمله مواردی اس��ت که باید مورد توجه قرار 
گی��رد. همچنی��ن به منظور پیش��گیری از تکرار 
مشکلات، تدوین راهبرد مدیریت زیست محیطی 
عملی��ات معدنی باید در دس��تور کار قرار گیرد. 
تدوین ضوابط زیست محیطی فعالیت های معدنی 
نی��ز با تایی��د فعالان محیط زیس��تی و معدنی از 
دیگر موارد مورد نظر اس��ت. لک در پاسخ به این 
س��وال که آموزش و توانمندسازی نیروی انسانی 
چقدر در توسعه معدنکاری مسئولانه مهم است، 
گفت: متاس��فانه در کش��ور ما موضوع آموزش و 
توانمندس��ازی نیروی انس��انی در بیش��تر موارد 
در  کمت��ر  و  گرفت��ه  ق��رار  بی مه��ری  م��ورد 
سیاس��ت گذاری ها لح��اظ ش��ده، در حال��ی که 
آموزش بهره ب��رداران معدنی و همچنین آموزش 

نیروها و پرسنل فنی اکتشاف و استخراج معادن 
در راستای بهینه سازی عملیات می تواند به تغییر 
نگاه از روش سنتی معدنکاری به روش های نوین 
بینجام��د. او ادام��ه داد: نیروهایی که در معادن، 
را  زیس��ت محیطی  فن��ی  طرح ه��ای  اج��رای 
برعهده دارند، می توانند با اجرای درس��ت ضوابط 
زیس��ت محیطی در ام��ر معدنکاری در راس��تای 
توس��عه پایدار اقتصادی و اجتماعی گام بردارند. 
رئیس پژوهش��کده علوم زمین در پاس��خ به این 
س��وال که برای رس��یدن ب��ه توس��عه پایدار در 
معدنکاری بر چه مواردی باید تاکید کرد، گفت: 
اجرای قوانین، آموزش مستمر، استفاده از دانش 
و فناوری روز دنیا، بهینه سازی عملیات اکتشاف، 
اس��تخراج و فرآوری، اجرای درس��ت طرح های 
اکتشاف و توجه به موارد زیست محیطی از جمله 
اصولی اس��ت ک��ه بای��د موردتوجه ق��رار گیرد. 
همچنین برای دستیابی به معدنکاری مسئولانه 
باید به حل مشکلات معارضین محلی و حمایت 
تعارض��ات  ح��ل  و  معدن��ی  بهره ب��رداران  از 
دس��تگاه های اجرایی با یکدیگر در بخش معدن 

پرداخت.
 در این صورت می توان از بخشی نگری جلوگیری 
کرد و به توس��عه نگاه کلان ملی رس��ید. تدوین 
استراتژی و چشم انداز درست از زنجیره اکتشاف 
تا ف��رآوری و صنایع پایین دس��ت بخش معدن، 
اص��لاح روش های بازس��ازی محیط زیس��ت در 
هن��گام و پس از عملی��ات معدنی نی��ز از دیگر 
الزام��ات دس��تیابی ب��ه معدنکاری مس��ئولانه و 

توسعه پایدار است.

تعهد عقلانی و ضروری �
فعال  اخطاری،  س��یامک 
معدنی در حوزه بین الملل 
در پاسخ به این سوال که 
به  مس��ئولانه  معدنکاری 
چه معنا است به »روزگار 
مع��دن« گف��ت: در واقع 
س��ازمان ملل س��ندی را به نام توس��عه پایدار 
تنظیم ک��رده که ۱۷ ش��اخص مختلف در آن 

مطرح  شده است.
 ای��ن اصول باید در بخ��ش صنعت و معدن نیز 
موردتوج��ه قرار گی��رد تا باعث رش��د منطقه 
و ش��کل گیری معدنکاری مس��ئولانه ش��ود. به  
ای��ن  ترتیب معدن��کاری طبق اص��ول، ضوابط، 
دس��تورالعمل ها و چارچ��وب مش��خص فن��ی 
مس��ئولانه  معدن��کاری  را  زیس��ت محیطی  و 

می گویند.
 براس��اس این س��ند، فعالیت صنعتی و معدنی 
باید برای کش��ور و منطقه دستاوردهایی داشته 
باش��د و نباید بدون برنامه ریزی باشد. این فعال 
معدنی تصریح کرد: معدنکاری مسئولانه چیزی 
فراتر از رعایت دس��تورالعمل است، چراکه یک 
تعهد عقلان��ی و ضروری ب��رای تضمین بهبود 

وضعیت منطقه ای به شمار می رود. 
درواقع ایج��اد رفاه، بالا بردن کیفیت زیس��ت 
در منطق��ه اطراف مع��دن و انجام فعالیت موثر 
و مفید، همه بس��تگی به قدرت و توان مجری 
دارد و عملکرد اجرایی باید مس��تمر بررس��ی و 
گزارش شود. اخطاری در پاسخ به این سوال که 

چقدر معادن ایران باید با معیارهای بین المللی 
معدنکاری مسئولانه تطبیق یابند، گفت: اساس 
و معی��ار کار باید اس��ناد و الگوهای بین المللی 
باش��د، اما این مهم باید با مختصات و فرهنگ 
ایرانی بومی سازی شود. در مواردی ممکن است 
عوامل تاثیرگذار و تاثیرپذیر یکی نباش��ند، اما 
فراموش نکنی��م که محور اصلی یاری رس��انی 
ب��رای توس��عه پای��دار در منطق��ه جغرافیایی 
فعالی��ت معدن��ی اس��ت. ای��ن فع��ال معدنی 
به عنوان راهکار توس��عه معدنکاری مس��ئولانه 
گفت: برای ارتقای ای��ن مهم نیازمند همکاری 
نزدیک ادارات مس��ئول همچون منابع طبیعی، 
حفاظت محیط زیس��ت، رفاه و تامین اجتماعی 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت هس��تیم. این 
مجموعه ه��ا می توانند با سیستم س��ازی و تهیه 
فرم های گزارش، الزام��ات لازم را رعایت کرده 
و پس از امتیازبندی و ارزش��یابی از مشوق های 

حمایتی بهره مند شوند.
سخن پایانی... �

ب��رای توس��عه معدن��کاری به طور حت��م باید 
ب��ه معدن��کاری مس��ئولانه روی آورد. در س��ند 
توس��عه پایدار س��ازمان ملل بر این مهم تاکید و 
راهکارهایی پیش��نهاد شده  اس��ت. سازمان های 
مختل��ف در کش��ور ما نی��ز مدتی اس��ت به این 
موض��وع توجه و در جه��ت آن حرکت کرده اند. 
کارشناس��ان ب��اور دارند برای حرکت به س��مت 
معدن��کاری مس��ئولانه اس��تفاده از تم��ام توان 
تخصصی کش��ور و تمرکز بر مسئله تعهد، امری 

عقلانی و ضروری است. 
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براس��اس رای هیات داوران سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی 
و هفدهمین جش��نواره برترین های رواب��ط عمومی ایران ذوب آهن 
اصفه��ان از بین ۱۴۰ ش��رکت کننده موفق به دریافت نش��ان ویژه 
مسئولیت اجتماعی و لوح سپاس روابط عمومی برتر در رشته اطلاع 

رسانی کرونا شد.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، در مراس��م اختتامیه 
این جش��نواره که چهارش��نبه ۲۱ آبان ماه برگزار ش��د »نشان ویژه 
مس��ئولیت اجتماعی« و »لوح س��پاس روابط عمومی برتر در رشته 
اطلاع رس��انی کرونا« به ذوب آهن اصفهان اهداء ش��د. هوش��مند 
س��فیدی، دبیر کل س��مپوزیوم بین المللی رواب��ط عمومی در این 
خصوص گفت: این س��مپوزیوم با توجه به ش��یوع بیماری کرونا، به 
صورت مجازی برگزار شد و تنها شرکت های برتر در مراسم اختتامیه 
دعوت ش��دند. ضمن اینکه ۱۱۰۰ نفر از اعضاء انجمن جهانی روابط 
عمومی از ۱۰۰ کش��ور و ۸۰۰ نف��ر از ایران به صورت مجازی در این 
س��مپوزیوم ش��رکت کردند. وی افزود: فعالیت روابط عمومی ها در 

دوران ش��یوع کرون��ا در 7رش��ته م��ورد ارزیابی ق��رار گرفت. یکی 
از بخش ه��ای مهم، مس��ئولیت اجتماعی بود که بر اس��اس گزارش 
ش��رکت ها مورد بررس��ی قرار گرفت. در این بخ��ش میزان فعالیت 
شرکت ها در حوزه مسئولیت اجتماعی از جمله فعالیت های زیست 
محیط��ی و مش��ارکت در کارهای ع��ام المنفعه همچ��ون مقابله با 
ش��یوع بیماری کرونا و... م��ورد ارزیابی قرار گرفت و در این راس��تا 
از س��ازمان هایی که بیش��ترین فعالیت را داشتند تقدیر شد و نشان 
ویژه نیز به ذوب آهن اصفهان رسید. دبیر کل سمپوزیوم بین المللی 
روابط عمومی یادآور شد: روابط عمومی ذوب آهن اصفهان که در بین 
روابط عمومی های سرآمد است، در دوره های مختلف این جشنواره 
افتخارات بس��یاری کسب کرده است و هر سال شاهد بهبود شرایط 
این واحد هستیم. شایان ذکر است لوح سپاس روابط عمومی برتر در 
رش��ته اطلاع رس��انی کرونا به دلیل رعایت استانداردهای )علمی _ 
صنفی(، خلاقیت در کار و داشتن کیفیت و کمیت مناسب فعالیت ها 

به روابط عمومی ذوب آهن تعلق گرفت.

در مراس��می که در محل دفتر مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
برگ��زار ش��د، از طراحان و مجری��ان پروژه کاهش مص��رف الکترود 
گرافیت��ی که در هفتمین دوره همایش جایزه بهره وری عنوان پروژه 

برتر را از آن خود کردند، با اهدای لوح تجلیل شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ف��ولاد هرمزگان،  در این مراس��م که با 
حضور فرزاد ارزانی، مدیرعامل ش��رکت فولاد هرمزگان، اصغر مدنی 
مع��اون بهره برداری و مس��ئولان پروژه برگزار ش��د، ارزانی از تلاش 
تمامی افرادی که در این پ��روژه تأثیرگذار بوده اند قدردانی و تأکید 
کرد: پس از نتیجه گیری از پروژه هایی از این دس��ت که تأثیرگذاری 
م��داوم و کاه��ش هزینه ها را در پی دارند، عام��ل مهم  دیگر، تداوم و 
ثابت ق��دم بودن در انجام فعالیت هایی اس��ت که نتیجه این پروژه ها 
را به صورت همیش��گی حفظ کند. وی ضم��ن حمایت از طرح های 
مطالعات��ی و دانش محور، اب��راز امیدواری کرد کارشناس��ان فولاد 

هرمزگان با توکل به خداوند و اتکا به توان و ظرفیت علمی و استفاده 
از تجارب خود و مجموعه فولاد هرمزگان هرساله بتوانند با پروژه های 
تحقیقات��ی و عملیات��ی در حوزه های مختلف، تأثی��رات مثبتی در 
بهره وری تولید و صنعت داش��ته باش��د. در ادامه، س��ید اصغر مدنی 
معاون بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان از حمایت های مدیرعامل 
این شرکت در راستای تحقق و عملیاتی شدن پروژه های تحقیقاتی 
تشکر کرد و ابرازکرد: پروژه هایی در واحد احیا مستقیم و فولادسازی 
ب��ا هدف ارتق��ای بهره وری در حال مطالعه اس��ت ک��ه امیدواریم تا 
پایان س��ال نتایج مثبتی حاصل گردد و این پروژه ها عملیاتی شوند. 
جمشیدی نیا، مدیر فولادسازی شرکت فولاد هرمزگان هم از تلاش 
امید کرمی به عنوان مسئول پروژه کاهش مصرف الکترود و همچنین 
محمدحسین س��عادتی، حمیدرضا سلامی، س��ید کاظم حبیبی، 
فاضل نجفی، میثم خادمی، محمد ملابیک، مهدی س��بزواری، امیر 

صفاری، اس��فندیار پورعلی، مجید عمارل��و، ایوب گودرزی، محمد 
نورمحمدزاده، حمید قراجه، احمد شامخ، حامد الماسی، سعید الهی 
دوس��ت، آزاد عباس زاده، عبدالرس��ول نوحه گر و احسان رسولی که 

نقشی بی بدیل در تحقق این پروژه داشتند تشکر کرد.
 پیش از این مراسم امید کرمی، کارشناس فرآیند تولید و مسئول 
پروژۀ کاه��ش مصرف الکترود در گفت وگو ب��ا روابط عمومی فولاد 
هرمزگان به تش��ریح این پروژه پرداخت و گف��ت: الکترود گرافیتی 
ازجمله اقلام مصرفی اس��تراتژیک صنعت فولادسازی است که ۸ تا 
۱۲ درصد نرخ تمام شده محصول در این صنعت را به خود اختصاص 

داده است.
 الکت��رود گرافیت��ی از ۹۹.۸ درص��د کربن یا همان کک س��وزنی 
تشکیل شده اس��ت که نقش آن انتقال جریان الکتریسیته از بازوها 
ب��ه خوراک ک��وره از طریق ایجاد قوس الکتریکی اس��ت و تولید این 

محصول تنها در انحصار چند کش��ور اس��ت. از جمله اقدامات انجام 
ش��ده در این پروژه می توان به کاهش زمان تخلیه تا تخلیه به واسطه 
افزای��ش بهره وری تولید و کاهش توقف��ات، کنترل واکنش های فرا 
احتراق، بهبود شرایط سرباره پفکی، پایش مستمر سیستم الکترود 
ریگولیشن و استفاده از مواد پوششی دهی الکترود اشاره کرد. کرمی 
به پیامد مثبت مالی عملیاتی ش��دن این پروژه اش��اره کرد و گفت: با 
انج��ام این پروژه ۵ میلیون یورو صرفه جوی��ی ارزی محقق گردیده 

است. 
گفتنی اس��ت در هفتمین دوره همایش جایزه بهره وری معادن و 
صنایع معدنی ایران، پروژه کاهش مصرف الکترود گرافیتی به عنوان 
پروژه برتر درزمینه بهره وری در س��ال ۹۸ توس��ط فولاد هرمزگان 
انتخاب شد و از سوی خداداد غریب پور معاون وزیر صنعت، معدن و 

تجارت و رئیس هیات عامل ایمیدرو مورد تقدیر قرار گرفت.

روابط عمومی ش��رکت فولاد خوزس��تان در رش��ته »مدیریت 
راهبردی روابط  عمومی« در هفدهمین دوره جشنواره برترین های 

روابط عمومی ایران، به عنوان واحد برتر کشور انتخاب شد.
به گزارش روابط  عمومی فولاد خوزس��تان، ش��انزدهمین دوره 
س��مپوزیوم بین المللی روابط عمومی و هفدهمین دوره جشنواره 
برترین های روابط عمومی ایران با حمایت انجمن بین المللی روابط  
عمومی در تاریخ ۲۰ و ۲۱ آبان ماه امسال در بخش های کارگاه های 
تخصصی، سخنرانی، ارائه مقالات و اعطای نشان با موضوع بررسی 
تاثیر کرونا ویروس بر س��اختار و عملکرد روابط عمومی با مشارکت 
مدیران س��ازمان ها و نهادهای دولت��ی و خصوصی، مدیران روابط 
عمومی، اس��اتید دانش��گاه و کارشناس��ان حوزه رواب��ط عمومی و 
ارتباط��ات و همچنی��ن حضور برخط جمع گس��ترده ای از فعالان 
رواب��ط عموم��ی ایرانی و بین المللی، در مح��ل خانه فرهنگ  و هنر 

دیهیم تهران برگزار شد.
در ای��ن مراس��م، دکتر »س��وتلانا اس��تاوریوا« رئی��س انجمن 

بین الملل��ی روابط  عمومی)IPRA( به صورت برخط، هوش��مند 
 ،)ISPR( سفیدی دبیر سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی ایران
سیما سادات لاری س��خنگو و معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کی و همچنین س��ید غلامرضا 
س��لیمانی رئیس کل بیمه مرکزی، به ایراد س��خنرانی در راستای 

اهداف مربوطه پرداختند.
در پای��ان مراس��م، روابط عمومی ش��رکت فولاد خوزس��تان به 
دلیل رعایت اس��تانداردهای )علمی_صنف��ی(، خلاقیت در کار و 
داش��تن کیفیت و کمیت مناسب فعالیت ها در بخش معرفی روابط 
عمومی های برتر »ش��انزدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط 
عمومی ایران« که همزمان با هفدهمین دوره جشنواره برترین های 
روابط عمومی ایران برگزار ش��د، در س��طح ملی با کسب بالاترین 
امتی��از از ارزیابی های تخصصی انجام ش��ده، لوح  س��پاس »روابط 
عمومی برتر« در رش��ته در مدیریت راهب��ردی روابط  عمومی را به 

خود اختصاص داد.

کسب نشان ویژه مسئولیت اجتماعی از سوی ذوب آهن اصفهان

تجلیل از پروژه کاهش مصرف الکترود گرافیتی در فولاد هرمزگان

برتری روابط عمومی فولاد خوزستان 
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در س��ال ۲۰۱۹ در کل دنیا حدود یک میلیارد و 
۸۶۹ میلیون تن فولاد تولید ش��ده و کشور چین با 
س��همی در حد ۵۳.۳ و ب��ا بیش از ۹۹۰ میلیون تن 
فولاد، بزرگ ترین کش��ور تولید کننده جهان بوده 
و ای��ران با س��همی در حد ۱.۴ درص��د از کل فولاد 

تولیدی دنیا، در رده دهم قرار دارد.
می��زان تولید فولاد ایران در س��ال ۱۳۹۸ در حد 
۲7میلیون تن بوده و هدف گذاری ش��ده که تولید 
فولاد ایران در س��ال ۱۴۰۴ شمسی به ۵۵ میلیون 
تن برس��د که ۲ برابر تولید کنونی است. این مقدار 
تولید فولاد، با ضریب تبدیل ۳ نیاز به ۱۶۵میلیون 
ت��ن س��نگ آهن دارد و فع��لا می��زان اس��تخراج 

سنگ آهن ایران حدود ۹۰ میلیون تن است. 
وقتی یک برنامه ۲۰ س��اله تهیه می ش��ود هر ۵ 
س��ال یا هر ۱۰ سال، احتیاج به بازنگری دارد یعنی 
با توجه به ش��رایط بازار، ش��رایط جهانی، ش��رایط 
سیاس��ی و توان ما ب��رای عرضه از نظ��ر جایگاه ما 
در بازارهای جهانی، ما بای��د این برنامه را بازنگری 
کنی��م. در گفت وگوی »تحلیل ب��ازار« با کوروش 
ش��عبانی رئیس کمیته هماتیت خانه معدن ایران، 
چالش ه��ای تحقق ۵۵ میلیون تن فولاد بررس��ی 

شده است که در ادامه می خوانید.
در س�ال های گذش�ته ای�ن هدف گذاری  �

انجام شده که کشور ما در سال 1404 شمسی 
۵۵ میلیون تن ف�ولاد تولید کند. در برابر این 
دیدگاه، حت�ی برخی از کارشناس�ان وزارت 
صنع�ت، مع�دن و تج�ارت می گویندکه این 
عدد ۵۵ میلیون تن کارشناسی نیست. به نظر 
شما، این هدف گذاری کارشناسی هست و آیا 
با توجه به ظرفیت کشور هدف گذاری شده یا 

نه؟
بر اس��اس برنامه ای که تهیه شده بود، قرار بود در 
۲۰ سال که سال خاتمه این برنامه هم سال ۱۴۰۴ 
اس��ت، ما به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد برس��یم. به 
نظ��رم آن موقع یعنی زمان تعیی��ن هدف گذاری، 
ش��رایط اقتصادی و سیاس��ی کش��ور ع��ادی تر از 
روزه��ای کنونی بود یعنی ما تحریم ها را به ش��کل 
فعلی و با این ش��دت نداش��تیم و بازارهای جهانی 
بی��ش تر برای ما باز بود. در آن ش��رایط، این برنامه 
ب��رای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد تهیه ش��د. البته 
ی��ک بخش از ای��ن تولید، مص��رف داخلی خواهد 
بود و ش��اید ح��دود ۲۰ تا ۲۵ میلی��ون تن مصرف 
داخلی باش��د و الباقی آن صادر ش��ود. هر چند که 
ما در س��ال های اخیر، به صادرات بالایی نرسیدیم 

و مصرف داخلی هم نوسان دارد و تغییر می کند.
درباره این که این هدف گذاری، کارشناسی بوده 
یا نبوده، می توانم بگویم از نظر ش��خص من، وقتی 
یک برنامه ۲۰ س��اله تهیه می شود هر ۵ سال یا هر 
۱۰ س��ال، احتیاج به بازنگری دارد یعنی با توجه به 
شرایط بازار، شرایط جهانی، شرایط سیاسی و توان 
ما برای عرضه از نظر جایگاه ما در بازارهای جهانی، 

ما باید این برنامه را بازنگری کنیم.
من هم معتقدم که این عدد، عدد قابل دسترسی 
نیس��ت و اصلا ب��ه این هدف نمی رس��یم. در دولت 

احمدی نژاد، تاس��یس برخ��ی طرح های فولادی 
تصویب ش��د تا میزان تولید فولاد کش��ور افزایش 
پی��دا کند. ب��ا این ح��ال، این طرح ه��ای فولادی، 
جانمایی های مناسبی نداشت یعنی فقط با سرعت، 
مجوزهایی صادر شد و اجرای طرح های فولادی، در 
مناطقی بعضا با فاصله از معادن سنگ آهن، با فاصله 
از آب و ب��ا فاصل��ه از محل مصرف و عرضه، ش��روع 
ش��د. برخی از این طرح های فولادی، به مشکلاتی 

برخورد کردند و سال ها مسکوت ماندند.
در سال 13۸۵ دولت احداث تعداد ۷طرح  �

ف�ولادی را تصوی�ب ک�رد. هم�ان طرح ها به 
سرعت اجرایی نش�دند و افتتاح برخی از آن 
طرح های در س�ال های اخیر انجام شد. واقعا 
ای�ن طرح ها ک�ه برخ�ی از آنها افتتاح ش�ده 

درحال حاضر صرفه اقتصادی دارند؟
ب��رای ای��ن طرح های ف��ولادی، بای��د جانمایی 
درس��تی انجام می شد. اساس��ا من در خصوص این 
ک��ه ما باید ب��ه ۵۵ میلیون تن تولید فولاد تا س��ال 
۱۴۰۴ برسیم، هنوز مسئله دارم و فکر می کنم این 
عدد، یک عدد غیر واقعی و غیر اجرایی است. سوال 
این اس��ت که آیا یک برنامه، با گذشت زمان و تغییر 
ش��رایط اقتصادی و سیاسی و بازار، نیاز به بازنگری 
ندارد؟ چرا که به نظر من، این عدد ۵۵ میلیون، عدد 

اغراق شده و اشتباه است.
ما برای پرواز، دو بال لازم داریم. یک بال این است 
که هدفگذاری کرده و بعد هم ده ها طرح فولادی را 
اجرا می کنیم ولی یک بال هم مربوط به اکتش��اف و 
مواد معدنی است. الان این بال اکتشاف و خوراک و 
ماده معدن��ی، کوچک مانده و در نتیجه نمی توانیم 

پرواز کنیم
نعیم��ی قائم مقام ایمیدرو )س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن( در اوایل مه��ر ۱۳۹۹ گفته بود 
نس��خه جدید و به روز ش��ده ط��رح جامع فولاد در 
اواخ��ر مهر ماه ۱۳۹۹ رونمایی می ش��ود. البته این 
نس��خه جدید طرح جامع در مهره م��اه و بعد از آن 
رونمایی نشد. بازنگری باید با در نظر گرفتن شرایط 
فعلی اقتصادی و جهانی باش��د. یک نکته مهم این 
اس��ت که چه کس��ی پیش بینی می ک��رد ویروس 

کرونا، یک بحران جهانی ایجاد کند و همه بازارهای 
جه��ان را تعطی��ل کند، نیاز به م��واد اولیه و فلزات 
را جابه جا کند، ش��رایط و رش��د اقتصادی کشورها 
را تغییر بده��د و باعث رکود ش��ود. جایگاه چنین 
مسئله ای که ساخت وسازها و مصارف را دچار رکود 
کرده است، در آن طرح جامع فولاد کجا است؟ اگر 
ای��ن قضیه را اعم��ال کنیم آیا هنوز ه��م باید برای 

همان ۵۵ میلیون تن برنامه ریزی کنیم.
بحث بعدی این اس��ت که آیا س��رعت مطالعات 
اکتش��اف و تامین ماده اولیه، به اندازه ای هست که 
آن تولی��د ۵۵ میلیون تن را برای س��ال های زیادی 
ادام��ه بدهی��م و اص��لا در حوزه اکتش��اف چه کار 
کرده ای��م. چه طرحی وجود دارد که معادل رش��د 
صنایع فولادی برای رس��یدن به تولید ۵۵میلیون 
تن ف��ولاد، ماده معدنی اکتش��اف ش��ده باش��د و 
سنگ آهن و ماده اولیه تامین شود و در واقع ذخایر 

سنگ آهن، اثبات شده باشد.
م��ا ای��ن کار را انجام نداده ایم و نمی ش��ود با این 
وضع، آن هدفگذاری را محقق کنیم. ما برای پرواز، 
دو بال لازم داریم. یک بال این است که هدف گذاری 
ک��رده و بعد هم ده ها طرح فولادی را اجرا می کنیم 
ول��ی یک بال هم مربوط به اکتش��اف و مواد معدنی 
است. الان این بال اکتشاف و خوراک و ماده معدنی، 

کوچک مانده و در نتیجه نمی توانیم پرواز کنیم.
در سال 139۸ حدود 2۷میلیون تن فولاد  �

تولید ش�ده. به نظر شما، مقامات دولتی بر چه 
اساس تاکید دارند که آن هدف ۵۵ میلیون تن 
تولید فولاد در چند س�ال آینده حتما تحقق 

پیدا می کند؟
مقام��ات دولت��ی، می خواهن��د این ط��رح را به 
نتیجه برس��انند یعنی یک برنامه توسعه ای جلوی 
راه وج��ود دارد و بن��ا دارند در ۴س��ال آینده به آن 
هدف برس��ند. این برنامه در دولت مصوب ش��ده و 
برنامه دولت اس��ت. به نظرم، بدون اینکه فکر کنند 
این هدفگ��ذاری احتیاج به تغییر دارد، می خواهند 
به آن برس��ند. البته اگر تحق��ق این هدف، همراه با 
کار کارشناس��ی و بازنگری باش��د، کار خوبی است 
یعنی اگر جدیت وجود داش��ته باش��د که یک طرح 

توسعه ای و یک اس��تراتژی تحقق پیدا کند، خوب 
است ولی اصل کار مسئله دارد.

اصل کار یعنی آن هدف گذاری باید بررسی شود. 
م��ا برای ۵۵ میلیون تن ف��ولاد نیاز به ۱۶۵میلیون 
ت��ن س��نگ آه��ن داری��م. درحال حاض��ر ذخایر 
اثبات ش��ده س��نگ آهن مگنتیتی )مهمترین نوع 
سنگ آهن( کش��ور ما، پاسخگوی بیش از ۱۵ سال 
نیاز کارخانجات فولاد ایران برای تولید ۵۵ میلیون 
تن نیس��ت. بنابراین، ما باید ذخایر س��نگ آهن را 

گسترش بدهیم.
ب��ر این اس��اس، ما بای��د بتوانیم از س��نگ آهن 
هماتیت��ی ب��رای تولی��د ف��ولاد اس��تفاده کنیم و 
از هماتیت ه��ا ب��ه عن��وان ماده معدن��ی و خوراک 
کارخانج��ات بهره برداری کنیم. همه این جنبه ها، 
بای��د با هم در نظر گرفته ش��ود و اگر در آینده برای 
تامین خ��وراک از معادن کش��ورمان برنامه ریزی 
دقیق نداشته باش��یم، صرفا تاکید مدیران بر ایجاد 
صنای��ع معدنی و صنایع فولادی، ما را به وارد کننده 

ماده معدنی تبدیل می کند.
از طرف��ی ه��م، ما در ی��ک زنجیره تولی��د، باید 
رس��یدن به حداکث��ر ارزش را نقطه هدف بگذاریم. 
بر این اساس چه دلیل دارد ما حتما ۵۵ میلیون تن 
ف��ولاد تولید کنیم. در س��ال ۱۳۹۸ تولید فولاد در 
حد ۲7 میلیون تن بوده ولی اگر فکر کنیم ش��اید به 
این نتیجه برس��یم که تولید ۴۰ میلیون تن کفایت 
می کن��د یعنی هدف ۵۵ میلیون تن را اصلاح کنیم 

و ۴۰ میلیون تن هدف گذاری شود.
به طور همزمان، در این مدت اکتش��افات معدنی 
را تکمیل کنیم و ذخایر اثبات ش��ده س��نگ آهن را 
افزایش بدهیم و ش��اید این کار، بهتر باش��د. ضمن 
این که ما برای تولید آن ۵۵ میلیون تن، باید انرژی 
و س��وخت مصرف کنیم. ب��ه خاطر اینک��ه ما فکر 
می کنیم انرژی ارزان در اختیار است و مزیت ایران 
است، می گوییم به آن هدف ۵۵ میلیون تن برسیم.

ش��اید جدیتی ک��ه مدیران دولتی ب��رای تحقق 
ه��دف ۵۵ میلیون تن ف��ولاد دارند به خاطر مزیت 
انرژی ایران اس��ت. البته این انرژی، متعلق به همه 
مردم ایران اس��ت از الان تا هزاران سال آینده و باید 

به صورت بهینه از آن اس��تفاده ش��ود. بالاخره باید 
همه این جنبه ها با همدگیر مورد توجه قرار بگیرد. 
به نظر من، آن برنامه به اصلاح اساسی احتیاج دارد 

و عدد هدف کمتر از ۵۵ میلیون تن خواهد شد.
چ��ه دلیل دارد م��ا حتما ۵۵ میلی��ون تن فولاد 
تولی��د کنیم. در س��ال ۱۳۹۸ تولید ف��ولاد در حد 
۲7 میلی��ون تن ب��وده ولی اگر فکر کنیم ش��اید به 
این نتیجه برس��یم که تولید ۴۰ میلیون تن کفایت 
می کن��د یعنی هدف ۵۵ میلیون تن را اصلاح کنیم 

و ۴۰ میلیون تن هدفگذاری شود.
نوع اظهار نظرها نشان می دهد که مقامات  �

دولتی فکر می کنند این هدف ۵۵ میلیون تن 
تولید فولاد، تحقق پیدا می کند.

بله فک��ر می کنند تحقق پی��دا می کند ولی فکر 
کردن ت��ا عمل کردن متفاوت اس��ت. البته ممکن 
است برای تحقق این هدف، به ذخایر سنگ آهن با 
عیار پایین تر فکر کرده باشند که با هزینه بیش تر، 
آن را به کنس��انتره س��نگ آهن تبدیل کنند یا این 
که ممکن است بعد از اکتشافاتی که ایمیدرو تا الان 
انج��ام داده، اعلام می کنند که ما ظرفیت خوبی در 
حوزه سنگ آهن پیدا کرده ایم و اکتشاف کرده ایم.

در حال��ی که اگر امروز، اکتش��افی انجام ش��ود و 
ما به ذخایر قطعی قابل اس��تخراج برس��یم سالیان 
سال طول می کش��د و استخراج از این معادن برای 
تامین خوراک کارخانج��ات فولادی، طولانی تر از 
سال ۱۴۰۴ خواهد بود. شایسته است وقتی در این 
زمینه یک حرف کیفی زده می ش��ود، کمی ش��ود 
یعنی میزان ذخایر اثبات ش��ده و قطعی سنگ آهن 
را اع��لام کنن��د. اگر میزان این ذخای��ر را هم اعلام 

کنند خیلی خوب است.
بر اس�اس گفت�ه مع�اون وزرت صنعت و  �

معدن، حداکثر به اندازه 13 س�ال سنگ آهن 
داریم و باید اکتش�افات جدید انجام ش�ود تا 

نیاز به واردات سنگ آهن نداشته باشیم.
بله. م��ن هم، نظرم همین اس��ت. البته ذخایر ما 
بی��ش تر از ۲.۸ میلیارد تن اس��ت یعن��ی این رقم 
مرب��وط ب��ه ذخایر س��نگ آهن مگنتیتی اس��ت و 
صنایع ف��ولادی ما، بر مبنای این نوع س��نگ آهن 
کارخانه ه��ای خودش��ان را ایجاد کرده و توس��عه 
می دهند. ما ذخایر س��نگ آهن هماتیتی هم داریم 
ول��ی کمتر، رقم آن در آمار مقامات دولتی به عنوان 
ذخایر سنگ آهن می آید. در حالی که قطعا می شود 
میزان ذخایر س��نگ آهن هماتیتی را ۱.۵ میلیارد 

تن اعلام کرد.
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران )وابسته 
به ایمیدرو(، کاری مطالعاتی روی هماتیت ها انجام 
داد و ما هم بررس��ی های��ی انجام دادیم. در مجموع 
می ش��ود نتیجه گرفت که ما ذخای��ری از هماتیت 
داریم ک��ه چندان جزو آمار س��نگ آهن حس��اب 
نمی شود چون سنگ آهن هماتیت، فرآیند سخت 

تری برای تبدیل آن به فولاد دارد.
درحال حاضر، کش��ور ما به ارز هم نی��از دارد. به 
همین دلایلی که مطرح ش��د سنگ آهن هماتیت، 
مصرف داخلی ندارد و باید صادر ش��ود. فولادی ها، 
به هر دلیل درس��ت یا غلط، مصرف کننده هماتیت 

نیستند.

۲برابر شدن تولید فولاد، قابل دسترسی نیست
رئیس کمیته هماتیت خانه معدن ایران: 

صادرات نخستین محموله 
سیمان از پارسیان

اس��تاندار هرم��زگان از ص��ادرات ۶۰ ه��زار و 
۵۰۰تن س��یمان به ارزش بیش از یک میلیون و 
۴۹۶ هزار دلار با کشتی ۳۳هزار و ۵۰۰تنی با این 

حجم تناژ برای نخستین بار ازپارسیان خبرداد.
به گزارش س��یمان خبر، فریدون همتی گفت: 
این صادرات در قالب ۲ کش��تی براساس مصوبه 
کارگروه تسهیل و رفع موانع صورت گرفت که در 
کشتی اول، ۲7 هزار تن محموله سیمان به ارزش 

۶۶۹ هزار دلار صادر شد.
وی ادامه داد: در یک محموله دیگر نیز صادرات 
۳۳ هزار و ۵۰۰ تن سیمان به ارزش ۸۲7 هزار و 

۵۰۰ دلار صورت گرفت.
اس��تاندار هرمزگان افزود: این ۲ کشتی شامل 
محموله های س��یمان تولیدی در کشور بودند که 
از طریق شهرس��تان پارسیان در استان هرمزگان 

به کشور کویت، صادر شدند.
 وی گف��ت: این صادرات در عم��ل به منویات 
مق��ام معظم رهبری مبنی بر تحقق اقتصاد بدون 
نفت و کس��ب سهم بیش��تر صادرات غیرنفتی در 
حوزه خلیج فارس می باشد که در چارچوب قانون 
با هماهنگی همه دس��تگاه های متولی امر صورت 

گرفته است.
اس��تاندار هرم��زگان ب��ا قدردان��ی از همکاری 
دس��تگاه های مس��وول به ویژه همراهی دستگاه 
قضا، تصریح کرد: همدلی و هم افزایی در ش��رایط 
کنون��ی ک��ه در جن��گ اقتصادی ق��رار داریم در 

تسهیل امور بسیار مهم است.

 فولاد میبد 
به چرخه تولید بازمی گردد

فرماندار میبد گفت: با رایزنی های انجام ش��ده، 
مراح��ل لازم برای بازگش��ت کارخان��ه به چرخه 
تولید انجام گرفته و امیدوار هستیم شاهد اتفاقات 

خوبی در آینده  نزدیک باشیم.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما ، حسین فلاح 
با اش��اره به ماجرای پرپیچ و خم صنعت فولاد در 
میبد اظهار کرد: با پیگیری مس��تمر استانداری، 
دادگس��تری، امام جمعه، فرمان��داری و نماینده 
شهر، موضوع فولاد در هیئت داوران حل اختلاف 
وزارت دادگستری مطرح و رای قطعی صادر شده 

است.
وی افزود: بر اس��اس این رای، عمده سهامی که 
در دس��ت یک عده خاص بود، خلعیت شد و این 
سهام ها در اختیار ایمیدرو که یک شرکت اقماری 
متعلق به وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت، 

قرار گرفت.
فرماندار میبد از ادامه رایزنی ها و انجام ارزیابی 
از سوی تیم های ایمیدرو و فولاد خبر داد و تاکید 
ک��رد: امیدواریم ب��ا نگاه خوبی ک��ه بین مقامات 
استان و شهرستان وجود دارد، مراحل لازم برای 
بازگش��ت کارخانه به چرخه تولید انجام گرفته و 

شاهد اتفاقات خوبی در آینده نزدیک باشیم.
ف��لاح ادام��ه داد: نزدیک به ۳ هزار س��هامدار 
در ف��ولاد داریم که اگر بار دیگر راه اندازی ش��ود، 
این خانواده ها و افرادی که از ۳۰ س��ال پیش در 
فولاد سرمایه گذاری کرده اند، به داشته های خود 

می رسند.
وی با اش��اره به ظرفیت مبید به عنوان شهری 
صنعت��ی و معدن��ی گف��ت: ب��ا ظرفی��ت موجود 
در چرخ��ه فولاد اع��م از س��نگ آهن و تولیدات 
پایینی دستی آن می توان ۵۰۰ نفر اشتغال ایجاد 

کرد.
فرماندار میبد تاکید کرد: با توجه به زودبازدهی 
ف��ولاد و س��رمایه گذاری مق��رون ب��ه صرفه آن، 
س��رمایه گذارانی که از گذش��ته س��رمایه گذاری 

کرده اند، می توانند به سود خود برسند.

اخبار
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پژوهش��گران انگلیس��ی، آزمایش هایی طراحی کرده اند تا 
اس��تخراج مواد معدنی س��نگ ها و صخره ه��ای فضایی را با 

کمک میکروب ها مورد بررسی قرار دهند.
ب��ه گزارش ایس��نا، آزمایش��ی ک��ه در »ایس��تگاه فضایی 
بین الملل��ی«)ISS( انجام ش��ده اس��ت، نش��ان می دهد که 
میکروب ه��ا می توانند عناصر ارزش��مندی را از س��نگ ها و 
صخره های فضایی در حالت ریزگرانش اس��تخراج کنند. این 
پژوهش ها ادعا می کنند که ممکن اس��ت حفاری زیس��تی، 

کلید استفاده از سیارک ها باشد.
میکروب ها با انتشار ترکیباتی مانند اسید که به واکنش های 
ش��یمیایی می انجامن��د، عناص��ر م��ورد نظ��ر را از صخره ها 

استخراج می کنند. انتشار این ترکیبات، به میکروب ها امکان 
می دهد تا عناصری را که برای زنده ماندن به آنها نیاز دارند، 

مصرف کنند.
پژوهش��گر   ،)Charles Cockell( ک��وکل«  »چال��رز   
 )University of Edinburgh(»ادینب��رو »دانش��گاه 
انگلس��تان و همکارانش، سال گذش��ته آزمایشی موسوم به 
»بی��وراک«)BioRock( را به ایس��تگاه فضای��ی بین المللی 
فرستادند تا کارکرد این ایده را در جاذبه پایین مورد بررسی 

قرار دهند.
 ک��وکل گفت: میکروب ها به حف��اری صخره ها می پردازند 
زی��را به مواد مغذی نیاز دارند. بس��یاری از مس ها و طلاهای 

روی زمی��ن، درحال حاضر ب��ا کمک میکروب ها اس��تخراج 
می ش��وند اما اس��تفاده از این روش در فضا هنوز ثابت نشده 
است. پروژه بیوراک، ۳۶ آزمایش کوچک را شامل می شود که 
هر کدام، یک قطعه س��نگ بازالت و یک محیط مایع حاوی 

برخی مواد مغذی مورد نیاز میکروب ها را در بر دارد.
نی��ز ش��امل  را  از آزمایش ه��ا، میکروب های��ی  برخ��ی   
می ش��وند ک��ه مجاز هس��تند تا ۳هفت��ه از عناص��ر کمیاب 
زمین در صخره ها و س��نگ ها اس��تفاده کنن��د. هنگامی که 
پژوهش��گران، میزان عناصر استخراج شده توسط میکروب ها 
را اندازه گیری کردند، دریافتند که یکی از میکروب ها موسوم 
ب��ه »Sphingomonas desiccabilis« عناصر کمیاب 

را همان گون��ه ک��ه در زمین اس��تخراج می کند، در ش��رایط 
ریزگرانش استخراج کرده است.

دو میک��روب دیگ��ر نمی توانند این عناص��ر را روی زمین 
نیز اس��تخراج کنند؛ در نتیجه عجیب نب��ود که نتوانند این 
کار را در ایس��تگاه فضایی بین المللی نی��ز انجام دهند. همه 
میکروب ها در شرایط جاذبه زمین، ریزگرانش و جاذبه مریخ 

به طور یکسان رفتار کردند.
ک��وکل افزود: ما هیچ تفاوتی در این ش��رایط پیدا نکردیم. 
ای��ن موضوع نش��ان می دهد ک��ه آزمایش ه��ای روی زمین 
می توانند اطلاعات س��ودمندی را ارائه دهند که در هر میزان 

جاذبه ای مورد استفاده باشد.

استخراجموادمعدنیبهکمکمیکروبها

ثبات نسبی محصولات فولاد 
گروه معدن

در هفته ای که گذش��ت بازار سنگ آهن شاهد 
رش��د نرخ بود و این افزای��ش در بازار قراضه نیز 
مشهود بود به گونه ای که بهای قراضه به بالاترین 
س��طح از ماه می سال گذش��ته تاکنون رسید. در 
بازار فولاد و محص��ولات فولادی نیز اگرچه نرخ 
ش��مش از رش��د مطلوبی برخوردار ب��ود اما نرخ 

میلگرد و ورق در ثبات بودند.
سنگآهن�

ب��ه گزارش فولاد ایران، بهبود حاش��یه س��ود 
فولادس��ازان چینی، کاهش موجودی سنگ آهن 
بنادر چین و درمجموع چش��م انداز مثبت تقاضا، 
نرخ سنگ آهن وارداتی را در چین هفته گذشته 
بالا برد. نرخ سنگ آهن وارداتی خلوص ۶۲درصد 
در مجموع هفته گذش��ته میلادی حدود ۷ دلار 
رش��د داش��ته به ۱۲۵ دلار در هر تن س��ی اف آر 
رسید. در بازار صادرات ایران، سنگ آهن صعودی 
ب��ود. آخری��ن نرخ س��ن آهن مگنتی��ت خلوص 
۶۱درص��د با ۵ دلار رش��د ب��ه ۸۰.۹ دلار در هر 
تن فوب رس��ید و س��نگ آهن هماتیت صادراتی 
خل��وص ۶۱ درصد ایران نی��ز ۶ دلار بالا رفت و 

۷۹.۸ دلار در هر تن فوب ثبت شد.
قراضه�

در ب��ازار واردات قراضه ترکیه، رونق بازار فولاد 
و افزای��ش خرید قراضه، نرخ این ماده اولیه را به 
اوج خود از ماه می  س��ال گذشته تاکنون رساند. 
نرخ قراضه س��نگین ۲۰-۸۰ ت��ا ۱۰ دلار بهبود 

داش��ته نزدیک ۳۰۶دلار هر تن س��ی اف آر شد. 
فعالان بازار نرخ را روزهای آینده تا ۳۲۰ دلار هر 
تن س��ی  اف آر برآورد کردند. برخی معتقدند مرز 
روانی بازار قراضه ۳۳۰ دلار است که اگر بشکند 
چه بسا نرخ به ۳۵۰ دلار هم برسد. درحال حاضر 
مش��کلی در عرضه قراضه به چش��م نمی خورد و 
تنها رشد تقاضای مصرف کننده ها در ترکیه نرخ 

را بالا برده است.
هفته گذش��ته قراضه صادراتی سنگین کلاس 
۲ژاپن تا ۲ دلار رشد داشته و به ۲۸۲ دلار در هر 
تن فوب رسیده بود. متوسط نرخ قراضه وارداتی 

س��نگین در شرق آسیا از ۳۰۸ دلار به ۳۲۵ دلار 
در هر تن سی اف آر رسید که در زمینه رونق بازار 
ترکیه بود. در بازار داخلی امریکا نیز قراضه خرد 
شده ۵۰ س��نت بالاتر رفت و ۲۸۱.۵ دلار در هر 

تن ثبت شد. 
بیلت�

متوس��ط نرخ بیلت صادراتی سی ای اس هفته 
گذش��ته با ۷ دلار رش��د به ۴۲۲ دلار در هر تن 
ف��وب ثبت رس��ید. در ترکیه بیل��ت وارداتی در 
۴۲۵تا ۴۳۰ دلار در هر تن سی  اف آر شنیده شد 
که ثبات داشت. بیلت صادراتی ترکیه نیز ۴۳۵تا 

۴۴۰ دلار در ه��ر تن فوب بود. در جنوب ش��رق 
آس��یا نرخ بیلت وارداتی یک دلار رشد داشته به 
۴۵۶ دلار در هر تن سی اف آر رسید. چین باز هم 
وارد کننده بیلت ب��ود و با توجه به رونق تقاضای 
داخل��ی از مناب��ع مختلفی خرید داش��ت. بیلت 
س��ی ای اس در ۴۶۷ ت��ا ۴۶۸ دلار و بیلت ترکیه 
۴۷۰ تا ۴۷۳ دلار سی اف آر چین بود که ۱۰ دلار 
رشد هفتگی داشت. بیلت ایران هم ۴۵۵ دلار هر 
تن س��ی اف آر چین معادل ۴۲۰ دلار هرتن فوب 
معامله ش��د در حالی که هفته قب��ل ۴۱۱ دلار 
هر تن فوب بود. بیلت جنوب ش��رق آسیا هم در 

چی��ن تا ۱۸ دلار بالا رفت��ه ۴۷۵ دلار در هر تن 
سی اف آر شده بود.

مقاطع�
هفته گذشته میلگرد صادراتی سی ای اس ۴۶۰ 
ت��ا ۴۶۵ دلار در هر تن فوب باقی ماند. در ترکیه 
میلگ��رد صادراتی ۴۵۰ ت��ا ۴۵۵ دلار در هر تن 
فوب و در ثبات بود. در جنوب ش��رق آس��یا نیز 
میلگ��رد وارداتی ۴۸۰ دلار در هر تن س��ی اف آر 
ثبت ش��د. در چین نرخ میلگ��رد صادراتی ۴دلار 
بهبود یافته و ۴۹۸ دلار در هر تن فوب شده بود. 
همچنین در ب��ازار داخلی اروپا میلگرد ۴۶۰یورو 
در هر ت��ن درب کارخانه و در ثبات بود. در بازار 
امری��کا نیز میلگ��رد ۶۰۸ دلار در ه��ر تن درب 

کارخانه و همچنان ثابت بود.
ورق�

ورق گرم صادراتی س��ی ای اس در هفته ای که 
گذش��ت در ۴۸۵ دلار هر تن فوب ثبات داشت. 
ورق گرم وارداتی در ترکیه رش��د چش��مگیری 
داش��ته از ۴۹۰ ت��ا ۵۰۵ دلار ب��ه ۵۳۰ تا ۵۴۰ 
دلار هر تن س��ی اف آر رس��ید. متوسط نرخ ورق 
گ��رم صادراتی چین ۳ دلار بالا رفت و ۵۲۸ دلار 
در ه��ر تن فوب ثبت ش��د. ورق گرم وارداتی در 
جنوب ش��رق آس��یا نیز در ۵۳۰ دلار در هر تن 
س��ی اف آر بدون تغییر ماند. در بازار داخلی اروپا 
ورق گرم یک یورو ارزان تر شده ۵۱۹ یورو در هر 
تن درب کارخانه ش��د. در ب��ازار امریکا نیز ورق 
گرم ۱۲دلار رش��د داش��ت و به ۷۱۷ دلار در هر 

تن درب کارخانه رسید. 

 قوانین جدید 
برای آهن قراضه

اتحادی��ه اروپا در نظر دارد ص��ادرات هرگونه ضایعات 
آه��ن از کش��ورهای عضو ای��ن اتحادی��ه را ممنوع کند.

ب��ه گزارش ایراس��ین، اتحادیه اروپا در نظ��ر دارد قوانین 
جدیدی را در خصوص صادرات ضایعات به ویژه ضایعات 
آهن و پلاس��تیک به اجرا بگذارد.با به اجرا گذاشته شدن 
ای��ن قوانین، صادرات آهن قراض��ه از این اتحادیه ممنوع 
می ش��ود. این موضوع می تواند بر ب��ازار ضایعات آهن اثر 
گذاش��ته و موجب افزایش نرخ آن ش��ود.یکی از دلایلی 
که در س��ال های اخیر موجب افزایش اشتیاق کشورها به 
اس��تفاده از آهن قراضه شده، افزایش نرخ مواد اولیه برای 
تولید فولاد به ویژه س��نگ آهن ب��وده و همین امر موجب 
ش��ده تا تولید کنندگان فولاد روی به استفاده از ضایعات 
بیاورن��د. درحال حاضر ترکیه که ج��زو ۱۰تولید کننده 
ب��زرگ ف��ولاد در جه��ان محس��وب می ش��ود یکی از 

وارد کنندگان اصلی ضایعات فلز است.

 کاهش ۲۲ درصدی خرید 
و فروش سنگ آهن 

در منطق��ه گریت لیکز که قطب تولید فولاد در امریکا 
محسوب می شود خرید و فروش سنگ آهن ۲۲.۱ درصد 
کاهش یافته است.به گزارش گروه ترجمه ایراسین به نقل 
از steelorbis، در ماه اکتبر امسال میلادی در مجموع ۴ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن سنگ آهن )اصلی ترین ماده اولیه 
تولید فولاد( خرید و فروش ش��ده که در مقایسه با اکتبر 
سال گذش��ته ۲۲.۱ کاهش یافته است.از ابتدای امسال 
میلادی تا انتهای اکتبر نیز در گریت لیکز در مجموع ۳۲ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تن سنگ آهن خرید و فروش شده که 
در مقایسه با مدت مش��ابه سال قبل ۲۶.۳درصد کاهش 
یافته است.دلیل اصلی کاهش تقاضا برای سنگ آهن در 
امریکا تعطیی های ناش��ی از ش��یوع کرونا در امریکا بوده 

است.کرونا در امریکا بیشترین قربانی را گرفته است.

اخبار
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حقوق دولتی معادن زنجان راهی برای محرومیت زدایی 
گروه معدن

ب��ا وج��ود اینکه یک درصد س��ود درآم��د معادن 
ب��رای ص��رف هزینه های منطقه مصرف نمی ش��ود، 
اس��تانداری و س��ازمان صنعت، معدن وتجارت هیچ 
همکاری در راستای حل مشکل و اجرای قانون انجام 

نمی دهند.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، ش��مار مناطق مح��روم و 
کمترتوس��عه یافته در کش��ور ما کم نیست اما نکته 
تأس��ف برانگیز در ای��ن زمینه ق��رار گرفتن برخی از 
این نقاط محروم در مناطقی اس��ت که منبع ثروت 
و درآم��د بوده و برای مناطق دیگر س��ودآور اس��ت، 
ای��ن قصه درس��ت حکای��ت ضرب المث��ل »آب در 
کوزه و ما تش��نه لبان می گردیم« اس��ت و گویا هیچ 
عزمی از س��مت مسئولان برای س��یراب کردن این 
مناطق وجود ندارد و سال های گذشته تنها اقدامات 
محدودی در این زمینه ش��کل گرفته اند و با گذشت 

زمان آثار آنها از بین رفته است.
اس��تان زنجان یکی از مناطق معدن خیز کش��ور 
است و درآمد بالایی را در حوزه استخراجات معدنی 
دارد؛ اما در این اس��تان مناطقی که در همس��ایگی 
معادن قرار دارند از نظر امکانات و زیرس��اخت ها در 
فقر و کمبود به سر می برند. به نظر می رسد از برکات 
حاصل از استخراج معادن تنها کمبود آب شیرین در 
ماهنشان، ترک ها و شکست های جاده ها و مسیرهای 
مواصلات��ی و همین طور نبود امکانات مهم خدماتی 
و بهداش��تی سهم مردم منطقه بوده و درآمد حاصل 
از برداش��ت ها در جای دیگری هزینه ش��ده اند، اگر 
هم فعالیتی در این راس��تا ش��کل گرفته باشد در پی 
گذشت زمان و استمرار بی توجهی ها دوباره به وضع 

سابق بازگشته و بی ثمر شده است.
با وجود اینکه بارها و بارها بعد از اکتش��افات مهم 
و س��فر مس��ئولان کش��وری وعده و وعیدهایی در 
خصوص بهبود زیرس��اخت ها و برنامه توسعه مناطق 
مطرح ش��ده است اما در عمل، ش��رایط نه تنها بهتر 
نش��ده بلکه تخریب های ادامه دار س��بب محرومیت 
بیش��تر مردم این مناطق و همین طور نارضایتی آنها 
ش��ده است اما با وجود این، ابراز نارضایتی هم راه به 
جای��ی نمی برد و ثمری برای م��ردم مناطق محروم 
ندارد و گویا وعده ها تنها برای ثبت در اخبار بوده اند 
و امید مسئولان به فراموشی پیوستن نحوه عملکرد 

و ثبت وعده ها در گزارشات است.
در این راستا این مسئله در مجلس شورای اسلامی 

پیگیری ش��ده اس��ت و طبق قانون، باید یک درصد 
درآمد معادن، صرف هزینه  های منطقه ای که معدن 
در آنج��ا ق��رار دارد گ��ردد. اولویت دارترین امر برای 
صرف هزین��ه از درآمد معادن نیز پرداختن به راه ها 
و مس��یر های ارتباطی است، اما متأسفانه با گذشت 
چند س��ال از ابلاغ این برنامه آن طور که باید به این 

موضوع پرداخته نمی شود.
ب��ا توج��ه ب��ه صحبت ه��ای چند وقت گذش��ته 
مصطفی طاهری، عضو کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس و نماینده مردم زنجان در مجلس با تسنیم، 
س��هم اختصاص یک درص��دی درآمد معادن زنجان 
در راس��تای هزینه ش��دن در مناطقی که معادن در 
آن ق��رار دارند، صفر اس��ت و با وج��ود پیگیری ها و 
مطالبه گری از اس��تاندار و رئیس س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان هنوز جلسه ای برگزار نشده 
اس��ت و توجهی به درخواس��ت های نماینده زنجان 
نمی ش��ود. س��ؤالی که مطرح می شود این است که؛ 
آیا میان مس��ئولان اس��تانی عزمی ب��رای کمک به 
مردم مناط��ق محروم و بهبود زیرس��اخت ها وجود 
دارد و یا همه سخنرانی ها و وعده وعید ها تنها برای 
دلخ��وش ک��ردن مردم منطقه و رف��ع تکلیف انجام 

می ش��وند؟ دلیل بی توجهی اس��تاندار ب��ه برگزاری 
جلس��ه ش��ورای عالی معادن چیس��ت و 2 نماینده 
معرفی ش��ده از طرف رئیس مجلس برای حضور در 
این شورا چه کسانی هستند؟ محمد قربانلو، مسئول 
روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
زنجان در گفت وگو با تسنیم با اشاره به شرایط معادن 
در استان، اظهارکرد: وضعیت فعالیت معادن نسبت 
به سال های گذشته بسیار مناسب است و با توجه به 
تعداد بارنامه هایی که صادر ش��ده مشخص است که 
وضعیت فعالیت معادن رو به بهبود اس��ت و مشتری 
در ب��ازار وج��ود دارد. وی با بی��ان اینکه یک درصد 
سهم درآمد معادن باید در زیرساخت ها هزینه شوند، 
افزود: در این زمینه دو موضوع مطرح است که تا به 
این لحظه س��بب شده است این مهم صورت نگیرد؛ 
ابتدا معرفی نشدن دو نماینده استان در مجلس برای 
رسیدگی به موضوع است و مسئله دوم این است که 
باید ابتدا معادن به سوددهی برسند و سپس از سود 
آنها یک درصد به این موضوع اختصاص یابد. مسئول 
روابط عمومی سازمان صنعت، معدن وتجارت زنجان 
در ادامه بیان کرد: تصمیم گیری در خصوص درآمد 
معادن در ش��ورای عالی معادن اس��تان اخذ می شود 

و در زم��ان حاضر ما منتظر هس��تیم که دو نماینده 
اس��تان برای عضویت در این ش��ورا معرفی ش��وند و 
برگزاری جلس��ه  مدنظر طاهری مستلزم معرفی این 
2 نماینده اس��ت که تا به حال میس��ر نش��ده است. 
وی با اش��اره به اقدامات صورت گرفته در س��ال های 
گذش��ته، مدعی شد: از  محل درآمد حاصل از حقوق 
دولت��ی مع��ادن فعالیت هایی در خص��وص اصلاح و 
بهب��ود راه های روس��تایی در مناط��ق ابهر و زنجان 
بودج��ه اخذ و انجام ش��ده اس��ت. اما در آن س��وی 
میدان مصطفی طاهری، عضو کمیس��یون صنایع و 
مع��ادن و نماین��ده مردم زنج��ان و طارم در مجلس 
در گفت وگ��و با تس��نیم ضمن رد ک��ردن اظهارات 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اظهارکرد: دو 
نماین��ده عضو ش��ورای عالی مع��ادن مدت ها قبل از 
س��مت رئیس مجلس معرفی شده اند. وی با انتقاد از 
قصور صورت گرفته افزود: با وجود اینکه از اس��تاندار 
و رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
موضوع اختصاص یک درص��دی درآمد معادن برای 
بهب��ود مناطق مطالبه گری ش��ده اما با درخواس��ت 
برگزاری جلس��ه برای بررسی موضوع تا حال حاضر 
موافقت نش��ده و این جلسه برگزار نشده است. عضو 

کمیسیون صنایع و معادن مجلس با تأکید بر اینکه 
رس��یدگی به وضعیت جاده ها و صرف هزینه لازم از 
محل درآمد معادن یکی از موضوعاتی است که به جد 
م��ورد پیگیری قرار دارد گفت: اگر یک درصد درآمد 
معادن در راستای صرف هزینه در منطقه، اختصاص 
یابد علاوه بر رس��یدگی به وضعیت جاده ها می توان 
برخی آس��یب  های دیگر را نیز برطرف کرد. با توجه 
ب��ه اظهارات ض��د و نقیضی که در خصوص پرداخت 
س��هم درآمد معادن مطرح ش��د، به نظر می رسد که 
بیش��تر از اینکه مس��ئولان س��ازمان صنعت، معدن 
وتج��ارت و اس��تانداری به دنب��ال محرومیت زدایی 
و رف��ع مش��کلات مناط��ق معدنی باش��ند به دنبال 
سرپوش گذاش��تن بر کم کاری شکل گرفته هستند 
و در زم��ان حاض��ر نه تنها هیچ برنامه ای در خصوص 
جبران کم کاری ها وجود ندارد بلکه با رفع تکلیف از 
زیر بار مسئولیت ش��انه خالی می کنند. پیشنهاد ما 
این اس��ت که؛ آقای استاندار، به جای حضور در اکبر 
جوجه و پیست اسکی پاپایی سری هم به شهرستان 
محروم ماهنش��ان بزنید تا برای محقق ش��دن سهم 
یک درصدی معادن برای توس��عه ماهنش��ان تلاش 

مضاعفی انجام دهید.

۶ معدن راکد در چهارمحال 
و بختیاری فعال شد

مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، مع��دن و تجارت چهارمح��ال و بختیاری 
گف��ت: 6 معدن راکد در چهارمحال و بختیاری در 

سال جاری فعال شد.
مه��رداد قاس��می در گفت و گو با مهر با اش��اره 
ب��ه اینک��ه ش��ش مع��دن راک��د در چهارمح��ال 
و بختی��اری در س��ال ج��اری فع��ال ش��د، اظهار 
داش��ت: با فعال ش��دن ای��ن تعداد مع��دن بیش 
 از ۳۵ ش��غل مس��تقیم در ای��ن مع��ادن ایج��اد 

شد.
وی عنوان کرد: این معادن در زمینه تولید سنگ 

تزئینی و شن و ماسه فعالیت می کنند.
مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صمت چهارمحال و بختیاری بیان کرد: شناسایی 
و حل مشکلات معادن در چهارمحال و بختیاری از 

مهمترین اهداف است.
وی ادامه داد: توسعه بخش معدن در چهارمحال 
و بختی��اری نیازمند اس��تقرار واحده��ای فرآوری 

است.
مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، مع��دن و تجارت چهارمح��ال و بختیاری 
گفت: ورود س��رمایه گذار و فعال ش��دن واحدهای 
فرآوری م��واد معدنی در این اس��تان زمینه س��از 

افزایش اشتغال در بخش معادن استان است.

۲۶۰ مصالح فروشی 
متخلف در مازندران 

شناسایی شد
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
مازندران گفت: از ابتدای س��ال جاری، 26۰واحد 
مصالح فروش��ی متخل��ف در اس��تان مازندران 

شناسایی شدند.
به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت مازندران، حسین قلی قوانلو اظهار کرد: 
به منظور جلوگی��ری از افزاش بی رویه قیمت و 
جلوگیری از سو استفاده احتمالی، طرح نظارت 
بر واحدهای عرضه کننده مصالح س��اختمانی به 

طور مداوم در استان در حال اجرا است.
وی اف��زود: در این طرح 6 ه��زار و 6۳4 مورد 
بازرس��ی تاکنون انجام ک��ه 26۰ واحد متخلف 
شناس��ایی ش��ده و ارزش ریال��ی پرونده ه��ای 

متشکله بیش از 12 میلیارد ریال است.
قوانلو تاکید کرد: پرونده های صادرشده جهت 
صدور رای به ش��عب تعزیرات حکومتی اس��تان 

ارسال شده است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
مازندران یادآور ش��د: ش��هروندان مازندرانی در 
صورت مش��اهده هرگونه تخلف اقتصادی اعم از 
احتکار، گران فروشی، عدم صدور فاکتور، تقلب، 
امتن��اع از فروش کالا، عدم درج قیمت مراتب را 

به تلفن 124 اعلام کنند.

آغاز عملیات اجرایی ۴ طرح 
معدنی در بوشهر 

در آئینی با حضور مسئولان استانی و مدیران 
مع��ادن، عملی��ات اجرای��ی 4 ط��رح معدنی در 
 اس��تان بوش��هر با اعتبار ۳۰۰ میلیارد ریال آغاز 

شد.
به گزارش مه��ر، عملیات اجرای��ی پروژه های 
زیرس��اختی در معادن استان بوش��هر با حضور 
مج��ری طرح ایجاد زیربناه��ا در معادن بزرگ و 
مناطق معدنی کش��ور در شهرستان دشتی آغاز 

شد.
نادری ، فرماندار دشتی در آغاز عملیات اجرایی 
طرح ه��ای معدنی دش��تی اظهار ک��رد: در این 
شرایط سخت مالی تخصیص این اعتبارات کاری 

ارزشمند است که جای تقدیر و تشکر دارد.
وی افزود: این شهرس��تان در همه حوزه ها به 
ویژه کش��اورزی و مع��دن از ظرفیت های بالایی 
 برخ��وردار اس��ت ک��ه نیازمند حمای��ت جدی 

است. 
نادری ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه زیرس��اخت های 
صادرات در این شهرس��تان باید تکمیل ش��ود، 
گفت: با تکمیل پروژه دولت آباد به زیارت مس��یر 
ص��ادرات به بندر لاور س��احلی و خور ش��هاب 
هم��وار می ش��ود. وی خاطر نش��ان ک��رد: برای 
تکمی��ل تقویت صادرات بای��د این پروژه تکمیل 

و بهره برداری برسد.
فرماندار دشتی با اشاره به ظرفیت های معادن 
این شهرس��تان گفت: در حال حاض��ر 2۵درصد 

معادن استان در شهرستان دشتی است.

روی خط خبر

سیمازاهدی- جلس��ه ارزیابی عملکرد 6 
ماهه ذوب آهن اصفهان با حضور مدیرعامل 
و دیگ��ر مدیران ارش��د تاصیک��و و مدیران 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان به صورت ویدئو 

کنفرانس برگزار شد.
 به گزارش »روزگار معدن« از اصفهان، در 
این جلسه، غلامرضا س��لیمانی، مدیرعامل 
صدر تامین گفت: گزارش عملکرد ذوب آهن 
نش��ان دهنده برنامه ریزی، تعامل و فعالیت 
گس��ترده، دقت و ش��فافیت کاره��ای این 
ش��رکت و تعام��ل و پاس��خگویی مناس��ب 

مسئولان آن است. 
وی اف��زود: تولی��د و فروش ری��ل ملی و 
حذف زیان انباش��ته این ش��رکت در نیمه 
نخس��ت امس��ال باوجود مش��کلات تامین 
م��واد اولی��ه و...، نمونه ای از دس��تاوردها و 
موفقیت های بزرگ ذوب آهن است که منجر 
به اعتباربخش��ی بالایی برای این ش��رکت 

است.  
مدیرعام��ل صدر تامی��ن ب��ا قدردانی از 
مدی��ران و کارکن��ان این ش��رکت، افزایش 
تولید مصوب و تولی��دات محصولات جدید 
ب��ا ارزش اف��زوده ب��الا، ص��ادرات خدمات 
فنی مهندسی و توس��عه بازار صادرات ذوب 

آهن را خواستار شد.  
در این جلسه همچنین منصور یزدی زاده، 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ضمن تش��کر 
از پیگیری ه��ا و حمایت های هلدینگ صدر 

تامین، برنامه های ش��رکت در زمینه رش��د 
کمی و کیفی تولید، توسعه صادرات، تامین 
مواد اولی��ه، تامین آب و برنام��ه راه اندازی 
کوره بلند ش��ماره ی��ک در آینده نزدیک را 

تشریح کرد.
وی اظهارک��رد: میزان ف��روش ذوب آهن 
اصفهان در 6 ماه نخس��ت امسال با افزایش 
46 درصدی نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل به ۷۵6۵۸ میلیارد ریال، س��ود خالص 
این ش��رکت در ای��ن مدت ب��ا افزایش 22 
درص��دی ب��ه ۵۵۰4 میلیارد ریال و س��ود 
عملیاتی این شرکت با افزایش 1۰ درصدی 

به ۸1۹1میلیارد ریال رسید. 
در این جلسه، گزارش عملکرد ذوب  آهن 
اصفه��ان در حوزه های تولید، خرید، فروش 
و ص��ادرات، پروژه ه��ا و طرح های توس��عه، 
اهم موفقیت ها و دس��تاوردهای یک ساله و 
همچنین مسائل نیروی انسانی آن مطرح و 

مورد تایید قرار گرفت. 
ذوب آهن اصفه��ان در 6 ماهه منتهی به 
شهریور امسال برای هر سهم ۸۹ ریال سود 

محقق کرد. 
 این شرکت در مدت مشابه سال قبل ۷۳ 
ریال سود برای هر سهم شناسایی کرده بود. 
علت اصلی افزایش 22 درصدی سود در 6 
ماه نخس��ت سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه 
قبل را می توان ناش��ی از رشد 46 درصدی 

درآمدهای آن دانست.

 تیم والیب��ال »فولاد خراس��ان« که به 
نمایندگی از نیش��ابور در لیگ دس��ته اول 
والیبال ایران حضور دارد، در دومین دیدار 
هم حریف خود را با نتیجه ۳ به 1 از پیش 
رو برداش��ت تا با کس��ب دو برد پیاپی و 6 
امتی��از از دوبازی نخس��ت خود، ش��روعی 
امیدوارانه را برای صعود به لیگ برتر کشور 

پشت سر بگذارد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت فولاد 
خراسان، فولاد خراس��ان در دومین دیدار 
خود در چارچوب لیگ دس��ته اول والیبال 
ایران، امروز و در س��الن مهران مش��هد، با 
پیروزی در س��ت های اول و سوم و چهارم 
با نتایج )2۵-21(، )2۵-21( و )۳۰ -2۸( 
و واگذاری س��ت دوم )1۷-2۵(، در نهایت 
تیم ش��هرداری جوان ارومی��ه را با نتیجه 
۳ بر 1 شکس��ت داد تا با کس��ب پیروزی 

در هر دو بازی نخس��ت، ب��ه عنوان مدعی 
جدی گ��روه ب، برای حریفان خود خط و 
نشان بکشد. نماینده نیشابور که با پیگیری 
کس��ری غفوری، مدیرعامل مجتمع فولاد 
خراس��ان امسال برای نخس��تین بار جواز 
حضور در رقابت ها را کس��ب کرده اس��ت، 
دیروز و در نخس��تین بازی خ��ود در این 
رقابت ها »سروقامتان همدان« را با نتیجه 

۳ بر 1 مغلوب کرده بود.

ذوب آهن اصفهان از زیان انباشته خارج شد

شروع مقتدرانه فولاد خراسان در لیگ۱ والیبال
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دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: نتیجه عرضه 
شمش فولادی در دو هفته اخیر در بورس کالا نشان می دهد 
که بخش قابل توجهی از تقاضا در ماه های گذشته، تقاضای 
س��وداگرانه و کاذب بوده است. در کل، از حجم شمشی که 
در ب��ورس کالا به عنوان ماده اولیه خریداری ش��ده، حداکثر 
مع��ادل ۳۵ درصد ش��مش خریداری ش��ده، محصول نهایی 
در بورس کالا عرضه ش��ده است! این عامل اصلی مشکلات 

تنظیم بازار فولاد بوده است.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، سیدرسول خلیفه سلطانی اظهارکرد: متأسفانه افرادی 
در ماه های گذش��ته با ادعاهای غیرکارشناسی و فضاسازی، 
به بهانه تنظی��م بازار داخلی بر طبل محدود کردن صادرات 
ش��مش فولادی کوبیدند، اما در 2 هفته گذش��ته از عرضه 
بیش از 2۷۹ هزار تن ش��مش ف��ولادی تنها حدود ۷۱ هزار 
تن خریدار داشت و در واقع، در معاملات بورس کالا، شمش 

۱۰ درصد پایین تر از نرخ صادراتی مشتری نداشت.
وی در م��ورد نبود تقاضا برای ش��مش فولادی در بورس 

کالا گفت: عدم تقاضا برای ش��مش ف��ولادی در ۹۰ درصد 
نرخ ش��مش صادراتی ایران و در حالی که به دلیل تحریم ها، 
نرخ های صادراتی ما خود پایین تر از نرخ های جهانی اس��ت، 
نش��ان می دهد که ادعای عرضه قطره چکانی ش��مش که در 
ماه های گذشته از طرف برخی محافل مطرح  شده، هیچ وقت 
درس��ت نبوده است. خلیفه س��لطانی افزود: در روز 2۰ آبان 
در بزرگ ترین عرضه امسال از بیش از ۱۶۰ هزار تن شمش 
عرضه ش��ده در بورس کالا تنها ۶۳ هزار تن خریدار داش��ت 
و در هفت��ه گذش��ته نیز از عرض��ه بی��ش از ۱۱۹ هزار تن 
ش��مش فولادی تنها ۷۸۵۰ تن خریداری شد! این در حالی 
اس��ت که بهانه نامکفی بودن عرضه شمش در بازار داخلی، 
محدودیت های زیادی برای صادرات شمش ایجاد شده است.

درآمد�ارزی�که�از�کشور�دریغ�می�شود��
وی در مورد نرخ ش��مش صادراتی ای��ران گفت: در هفته 
گذش��ته نرخ میانگین ش��مش صادراتی ایران ۴۰۹ دلار به 
ازای ه��ر تن بوده ک��ه البته نرخ فل��زات در هفته جاری به 
علت نتیج��ه انتخابات امری��کا افزایش یافته اس��ت. حدود 

۱۰۰هزار تن شمش فولادی که در همین هفته می توانست 
با عدم عرضه در بورس کالا راهی بازارهای صادراتی ش��ود، 
می توانس��ت برای کشور حدود ۴۱ میلیون دلار درآمد ارزی 
به همراه داش��ته باشد. اما متأس��فانه در شرایطی که کشور 
شدیداً محتاج این درآمدها است، سنگ جلوی پای صادرات 

فولاد گذاشته می شود.
اثبات�وجود�تقاضاهای�س�وداگرانه�در�بورس���

کالا
دبیر انجمن فولاد تأکید کرد: نتیجه عرضه شمش فولادی 
در دو هفته اخیر در بورس کالا نشان می دهد که بخش قابل 
توجهی از تقاضا در ماه های گذش��ته، تقاضای س��وداگرانه و 
کاذب بوده است. در کل، از حجم شمشی که در بورس کالا 
به عنوان ماده اولیه خریداری شده، حداکثر معادل ۳۵درصد 
شمش خریداری ش��ده، محصول نهایی در بورس کالا عرضه 

شده است! 
این عامل اصلی مش��کلات تنظیم بازار فولاد بوده اس��ت. 
حال نمی توان عامل و ریشه اصلی را رها کرد و با گرو گرفتن 

صادرات فولاد، تنها خواس��تار عرضه بیشتر شمش در بورس 
کالا ش��د؛ عرضه های��ی که برای بخش قاب��ل توجهی از آنها 
تقاض��ای واقعی وجود ن��دارد و بخش بزرگ��ی از تقاضاهای 

ماه های گذشته، تقاضاهای سوداگرانه بوده است.
آدرس�های�غلط�واسطه�ها�در�بازار�فولاد��

خلیفه س��لطانی در پای��ان اظهارکرد: برخ��ی فرضیه ها و 
ادعاهایی که در بازار فولاد مطرح می ش��ود اساسا از محافلی 
که دلال و واسطه  هس��تند بیرون می آید و متأسفانه برخی 
نهاده��ای تصمیم گیر را نیز تحت تأثیر قرار می دهد. حداقل 
در دو هفته اخیر باید ثابت ش��ده باش��د ک��ه ادعای عرضه 
قطره چکانی شمش فولادی یک اتهام بسیار غلط و ناروا بوده 
اس��ت. در حالی که فولادس��ازان برای طرح توس��عه خود و 
تأمین برخی قطعات و ماش��ین آلات تولیدی به ارز و درآمد 
صادرات��ی نی��از دارند و منافع کش��ور نی��ز افزایش صادرات 
غیرنفت��ی را ایجاب می کند، نباید با رویه هایی که س��ود آن 
تنها به جیب دلالان م��ی رود، تولیدکنندگان فولاد را تحت 

فشار قرار داد.

تقاضای�کاذب،�ریشه�مشکلات�بازارفولاد

رکود سنگین مسکن روی دوش فولاد
مرضیه احقاقی

خبرنگار

مس��کن و رش��د عجی��ب قیم��ت آن در ط��ول 
سال های گذش��ته، همواره در کشور ما مورد بحث 
بوده اس��ت. بس��یاری از فعالان صنعت ساختمان، 
بخش قابل توجهی از این رش��د را به افزایش هزینه 
تمام شده س��اختمان و متاثر از رشد قیمت مصالح 
ساختمانی می دانند. از میان نهاده های ساختمانی 
نیز فولاد جزو متهمان ردیف اول قرار دارد، چراکه 
از نهاده های اصلی و پرمصرف در س��اخت مس��کن 
به ش��مار می رود. با این وجود، بس��یاری از فعالان 
صنعت ساخت وساز این قیاس را اشتباه می دانند و 
تاکید دارند که مسکن در کشور ما به عنوان کالایی 
س��رمایه ای خری��د و فروش می ش��ود و قیمت آن 
تحت تاثیر مس��تقیم نرخ ارز ق��رار دارد؛ بنابراین از 
ابتدای امس��ال تاکنون و با رشد قابل توجه نرخ ارز 
در کشور، قیمت فروش مسکن نیز در مسیر صعود 
با ش��تاب باورنکردنی قرار گرف��ت. در همین حال، 
طی ماه های گذش��ته و با ش��دت گرفتن بی ثباتی 
اقتصادی آهن آلات نیز در رده کالاهای سرمایه ای 
قرار گرفته اند؛ یعنی صعود آهن آلات و س��اختمان 

همسو شده است. 

درحال حاض��ر یک��ی از راهکارهایی ک��ه می تواند 
مشکل تامین نیاز صنایع فولادی به مواد اولیه را برای 
س��ال های آتی حل کند، حرکت به سمت معدنکاری 
در عمق اس��ت؛ همچنین اس��تفاده از ذخایر معدنی 
کش��ورهایی همچون افغانس��تان نیز یک��ی دیگر از 
راه های تامین نیاز صنایع فولادی است که با ورود این 

بخش و همکاری دولت می تواند محقق شود.
یکی از بزرگترین چالش های پیش رو در سال های 
آت��ی برای صنایع فولادی کش��ور، تامی��ن مواد اولیه 
است. البته در این زمینه ش��اهدیم اقدامات بسیاری 
برای رفع مش��کل تامین مواد اولیه انجام ش��ده است. 
برای مثال س��ازمان ایمیدرو به عنوان یک س��ازمان 
توس��عه ای در این زمینه کاره��ای مثبتی انجام داده 
و س��طح اکتش��افات را در س��ال های اخی��ر به طرز 
قابل تحس��ینی بالا برده اس��ت، با این حال مش��کل 
اینجاس��ت بخش عمده ای از ذخایر سنگ آهن کشور 
ک��ه عمده آنها از معادن روباز برداش��ت ش��ده اند، رو 
به اتمام هس��تند و لازم اس��ت تا فعالان عرصه فولاد 
و معدن فکری اساس��ی برای تامین س��نگ مورد نیاز 

فولادسازان بیاندیشند.
در این زمینه می توان گفت برای عبور از این مشکل 
باید به س��مت بهره برداری از مع��ادن در عمق رفته و 
اکتش��افات عمیق را در دس��تور کار خود قرار دهیم. 
بنابراین یکی از راهکارهایی که می تواند مشکل تامین 
مواد اولیه صنایع ف��ولادی را حل کند بهره برداری از 

عمق است.
اگر بخواهیم نگاهی بر ذخایر و معادن س��نگ آهن 
در کشور داشته باشیم، باید گفت درحال حاضر معدن 
س��نگ آهن س��نگان در س��ال های آتی بزرگ ترین 
ذخی��ره معدنی ای��ران خواهد بود؛ چراکه بر اس��اس 
اطلاع��ات ارائ��ه ش��ده ذخی��ره ۱.۳میلی��ارد تنی از 
س��نگ آهن دارد و از این میزان، ذخیره قابل برداشت 
تنها ۸۰۰میلیون تن اس��ت که می تواند خوراک مورد 
نیاز صنایع معدنی سنگان را بین 2۰تا 2۵ سال آینده 
تامین کند. اکنون سوال اینجاست که صنایع معدنی 
سنگان تا چه اندازه می توانند به واحدهای فولادسازی 
کشور کمک کرده و نیازشان به مواد اولیه ای همچون 
کنس��انتره و س��نگ آهن را تامین کنند؟ برای مثال 
می��زان ظرفی��ت کنس��انتره در این منطق��ه معدنی 
۱۷.۵میلیون تن اس��ت که می تواند پاسخگوی تعداد 
اندک��ی از واحدهای فولادی کش��ور باش��د. بنابراین 
نخس��تین کار افزایش سطح اکتش��افات بوده که هم 
اکنون از س��وی ایمیدرو در حال انجام است و در کنار 
آن فعالسازی معادن کوچک مقیاس که هم اکنون در 
در دس��تور کار قرار گرفته، به تامین مواد اولیه صنایع 

فولادی کمک می کند. 
همان گونه که اشاره شد، اقدامی که باید به صورت 
جدی به آن توجه ش��ود بهره برداری از ذخایر در عمق 
است که می تواند در آینده چالش تامین سنگ صنایع 
فولادی را تا حدودی حل کند. در این زمینه می بینیم 
شرکت چادرملو قرار اس��ت در پهنه جدید اکتشافی 
خود یعنی D۱۹ بهره ب��رداری عمقی را انجام دهد و 
امی��د م��ی رود در این زمینه موفق عم��ل کند و بقیه 
معدن��کاران نی��ز به س��مت بهره ب��رداری عمیق گام 

بردارند.
از دیگر پیش��نهاداتی که می توان برای رفع مشکل 
تامین مواد اولیه فولادسازان ارائه کرد این است که در 
منطقه سنگان اکتشافات با سرعت بیشتری به پیش 
رود و در نهای��ت نیاز به مواد اولیه برای ش��رکت هایی 
همچون سناباد که زیرساخت های لازم را برای تولید 
کنس��انتره بیش��تر دارد فراهم کرد. زیرا امروز تامین 
کنس��انتره نیز به عنوان یکی از مهم ترین چالش های 
فولادس��ازان به ش��مار می آید. همچنی��ن با توجه به 
همسایگی ایران با افعانستان و برخورداری این کشور 
از ذخایر غنی س��نگ آه��ن، در صورت��ی که صنایع 
فولادی ایران با کمک دولت در این زمینه ورود کنند، 
با بهره برداری از ذخایر س��نگ آهن این کش��ور که در 
نزدیک��ی ایران و همچنین منطقه س��نگان قرار دارد، 
بخشی از نیاز صنایع فولادی کشور به مواد اولیه تامین 
خواهد ش��د. چراکه اکنون به دلی��ل ایجاد خط ریلی 
هرات-س��نگان، ارتباط ایران با افغانس��تان از طریق 
ریل میس��ر ش��ده، پس می توان درزمینه همکاری با 
افغانستان بیشتر تلاش کرد تا با بهره برداری از ذخایر 
س��نگ آهن این کش��ور تا حدودی مش��کل کسری 

سنگ آهن کشور رفع شود.
منبع: ایراسین

نظرگاه

محمد مدنی فر
 مدیرعامل شرکت صنعتی 
و معدنی توسعه فراگیر سناباد 

آهن�آلات�آنقدرها�هم�مقصر�نیستند�

فولاد�و�دلار

سخن�پایانی�

حمیدرضا رس��تگار، رئیس اتحادیه آهن و فولاد تهران در 
گفت وگو با »روزگار معدن«  و در تش��ریح بازار آهن و فولاد 
گف��ت: بازار محصولات فولادی س��اختمانی در فصل پاییز و 
زمس��تان با رکود روبه رو می ش��ود. درنتیجه معمولا با شروع 
س��رما و بارندگی مص��رف این محصولات محدود می ش��ود. 
همی��ن کاهش تقاضا زمینه رک��ود را در بازار فراهم می کند. 
وی افزود: در شرایطی که تقاضا برای خرید محصولی کاهش 

می یابد، افت قیمت ها دور از انتظار نیست. 
پول�سرگردان�متهم�است���

رئیس اتحادیه آهن و فولاد تهران در پاسخ به سوالی مبنی 
ب��ر تاثی��ر قیمت آهن و فولاد بر قیمت  مس��کن گفت: آهن و 
فولادی که در ساخت وس��از استفاده می شود، اثر قابل توجهی 
ب��ر قیمت تمام ش��ده مس��کن دارد اما گران��ی غیرمنطقی و 
غیرمعقولی که درحال حاضر در بازار مسکن مشاهده می شود، 

تنها به دلیل وضعیت بازار آهن و فولاد نیست. قیمت 
زمین در س��اخت مسکن بسیار قابل توجه است. در 
همی��ن ح��ال، عوامل متعدد دیگ��ری نیز بر قیمت 
ساخت وس��از اثرگذار است. این عوامل نقش فولاد را 
در قیمت فروش مسکن محدود می کند، چراکه آهن 
و ف��ولاد قیمت غیرمنطق��ی دارد اما به مراتب کمتر 

از بس��یاری کالاها رش��د قیمتی داشته است. بلکه موضوعات 
س��وداگرانه و هجوم پول های س��رگردان در این حوزه، زمینه 

رشد قیمت را فراهم کرده است. 
رکود�بزرگ�در�راه�است���

رس��تگار در ادامه اظهارکرد: حال چنانچه این رکود ناش��ی 
از تغییر فصل در کنار س��ایر پارامترهای اقتصادی قرار گیرد، 
در صورت نبود برنامه برای این حوزه، بازار با رکود بزرگ تری 
روبه رو خواهد ش��د. به علاوه آنکه باید خاطرنش��ان کرد بازار 

مسکن هم به دلیل رشد غیرمعقولی که در این مدت 
پشت سر گذاش��ته، با رکود مواجه شده است. یعنی 
رش��د قابل توجه همه مصالح س��اختمانی، رمق را از 
صنعت ساخت وساز گرفته است. در چنین شرایطی 

دیگر ساخت وساز رونق ندارد. 
رئیس اتحادیه آهن و فولاد تهران در تشریح دلایل 
رشد قیمت فولاد گفت: بخش قابل توجهی از رشد قیمت ها را 
می توان ناش��ی از تبعیت بازارها از یکدیگر دانست. اما دلایل 
دیگری نیز برای رشد قیمت محصولات فولادی طی ماه های 
اخیر یاد می ش��ود که ازجمله آنها می توان به افزایش هزینه 
تمام شده تولید و رشد قیمت حمل ونقل نسبت داد. کما اینکه 
به تازگ��ی دوباره نرخ حمل کالا نیز افزایش یافته اس��ت اما با 

توجه به کم رونقی بازار، قیمت آهن آلات باید کاهش یابد. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر تاثیر کاهش نرخ ارز و تاثیر 

آن بر قیمت آهن آلات اظهارکرد: گره زدن قیمت آهن و فولاد 
با نرخ ارز از اس��اس اش��تباه است، چراکه مقایسه بازار داخلی 
ما با بازار جهانی اشتباه است. ما تولیدکننده آهن و فولاد در 
داخل کش��ور هس��تیم و نباید در قیمت گذاری این محصول 
از نرخ ارز پیروی کنیم. وابس��تگی فولاد صادراتی به نرخ ارز 
منطقی اس��ت ام��ا اینکه گاهی این محص��ولات با نرخ حتی 
بالاتر از قیمت های جهانی در بازار داخلی به فروش می رسد، 
جای ش��ک و شبهه دارد. کما اینکه عرضه مهندسی شده این 
محصولات و تقاضای کاذب، زمینه این رشد قیمت غیرواقعی 

را فراهم می کند. 
رستگار افزود: درمجموع با کاهش نرخ ارز، قیمت فولاد نیز 
افت را تجربه کرد. همین افت نرخ دلار رکود این بازار را بیش 
از پیش افزایش داده است. گویی فعالان بازار منتظر روشن تر 

شدن دورنمای اقتصادی کشور هستند. 

اکبر فرضی مولان، کارش��ناس بازار ف��ولاد در گفت وگو با 
»روزگار معدن«  و در پاس��خ به س��والی مبنی بر نوس��انات 
ب��ازار فولاد در ۱۰ روز اخیر و به دنبال افت قیمت دلار گفت: 
نرخ فولاد تابع نرخ ارز هس��ت و نیس��ت. این پارادوکس البته 
ط��ی هفته های اخیر کام��لا ملموس بود، چراکه روند قیمت 
فولاد و ارز آنچنان که باید همسو نبوده اند؛ بنابراین این گونه 
به نظ��ر می رس��د ک��ه در کنار تاثیر نرخ ارز ب��ر قیمت فولاد، 
مولفه های دیگری نیز وجود دارد که باید به دقت مورد بررسی 
کارشناس��ی قرار گیرند.  این کارشناس و فعال صنعت فولاد 
خاطرنش��ان کرد: به اعتقاد من روند نزولی دلار آنقدرها هم 
دوام نمی آورد و این کاهش بنا به شرایط سیاسی و جو حاکم 
و شوک ناگهانی به اقتصاد کشور ایجاد شده است. اما با توجه 
ب��ه پالس های یکی، دو روز اخیر بعید به نظر می رس��د روند 
کاهش ادامه دار باش��د. درواقع، لازمه افت نرخ ارز رش��د پایه 
پولی کش��ور و رشد شاخص های اقتصادی و در نهایت بهبود 
روابط در سطح بین المللی است و ما دقیقا در نقطه مقابل این 
پارامترها قرار داریم. همچنان که طی روزهای گذشته دوباره 
زمزمه های رشد قیمت ارز شنیده می شود. این در حالی است 
که تولیدکنندگان فولاد کمتر خود را وارد این بازی تکراری 
کرده اند و شاهد تغییر قیمت آنچنانی در این حوزه نیستیم؛ 
یعنی نوس��ان لاک پشتی نرخ فولاد تاثیر کمی بر بازار فولاد 
دارد. گرچه خریداران همچنان همسو با هیجانات سیاسی و 
جو متاثر از آن، چشم انتظار تحولی جدید برای اقدام هستند 

و این خود مزید بر علت رکود کنونی شده است.   

معمای�نرخ�بالای�فولاد���
فرضی در ادامه افزود: در این میان، نکته قابل توجه، 
قیمت گذاری دستوری براساس نرخ دلار است که به 
افزایش بی رویه و غیرمنطقی قیمت فولاد در امسال 
منجر ش��ده است. در همین حال، تاثیرات غیرقابل 
انکاری بر قدرت خرید چه در زمینه مواد اولیه و چه 

در زمینه محصول نهایی گذاشته است.  فرضی درباره قیمت 
کنون��ی محصولات ف��ولادی گفت: نرخ ف��روش محصولات 
فولادی درحال حاضر بیش از انتظارها برآورد می ش��ود. وی 
اف��زود: وقتی ارزش پول ملی کاه��ش می یابد، محرک قوی 
برای توس��عه صادرات ایجاد می ش��ود و فرصتی برای توسعه 
ص��ادرات صنعت فولاد پدید می  آید و در عین حال می تواند 
نقش بس��زایی در ارزآوری داشته باشد. و این در حالی  است 
که در ۸ ماهی که از ابتدای امس��ال گذش��ته، با وجود افت 
قابل توج��ه ارزش پول مل��ی و ظرفیت صادراتی این صنعت، 
هیچ تلاشی برای توسعه صادرات فولاد انجام نشده است. کما 
اینک��ه آمارها حکای��ت از افت قابل توجه صادرات محصولات 
فولادی دارد، چراکه قیمت این محصولات در داخل کشور با 
نرخ ارز رقابت می کند؛ یعنی قیمت گذاری فولاد براساس نرخ 
ارز، زمینه این دست مشکلات را فراهم کرده است. بنابراین 
باز هم باید این سوال مطرح شود که آیا مرتبط کردن قیمت 
فولاد با نرخ ارز درست است؟  فرضی گفت: نرخ گذاری فولاد 
براساس دلار در حالی است که هزینه دستمزد منابع انسانی 
در ای��ران به مراتب کمتر از س��ایر کشورهاس��ت. در همین 

حال، هزینه س��وخت و ان��رژی مصرفی در ایران به 
مراتب پایین برآورد می ش��ود. به علاوه آنکه ایران از 
ظرفیت های بالایی در حوزه منابع معدنی و س��نگ 
آه��ن برخوردار اس��ت و در حالی ک��ه توقع داریم با 
وجود تمامی این مولفه ها قیمت تمام ش��ده منطقی 
و پایین ت��ر از نرخ جهانی باش��د اما همچنان قیمت 

بالای فولاد همچون یک معما در هاله ای از ابهام است.  
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر پیش بینی قیمت محصولات 
فولادی در آینده، اظهارکرد: فصل سرما و بارندگی آغاز شده 
و در چنی��ن ش��رایطی مصرف فولاد ب��ه مراتب کاهش پیدا 
می کن��د. این ش��رایط می تواند زمینه توس��عه فعالیت های 

صادراتی را فراهم کند. 
اما این مسئله مستلزم آن است که بتوانیم مواد اولیه مورد 
نی��از این واحدها را تامی��ن کنیم. توجه به این نکته ضروری 
به نظر می رس��د ک��ه درحال حاضر ش��رایط ب��رای صادرات 

محصولات فولادی کشور کاملا مهیاست. 
انتظار�کاهش�نرخ�نداشته�باشید���

این کارش��ناس فولادی خاطرنش��ان ک��رد: حتی با وجود 
مس��اعد بودن شرایط، نباید انتظار کاهش قیمت ها را داشته 
باش��یم. کما اینکه بسیاری از مردم با هدف حفظ ارزش پول 
خود و با توجه به التهاباتی که در بازار ارز، طلا، سهام و... وجود 
دارد، همچن��ان تمایل دارن��د با خرید محصولات فولادی، از 
س��رمایه خود محافظت کنند. این مسئله در کوتاه مدت مانع 
افت نرخ فولاد می شود.  فرضی در پایان و در پاسخ به سوالی 

مبنی بر تاثیر این نوسانات اخیر بازار فولاد بر قیمت مسکن 
گف��ت: نرخ مس��کن و قیمت ف��ولاد کام��لا از یکدیگر تاثیر 
می پذیرند اما درحال حاضر ش��رایط بازار مس��کن در هاله ای 
از ابهام قرار دارد. در چنین ش��رایطی از رونق بازار فولاد نیز 
کاسته شده است. در چنین موقعیتی، هیچ مصرف کننده ای 
ریس��ک خرید در این بازار پر نوس��ان را به جان نمی خرد و 
به طبع منتظر می ماند ش��اید فرجی شود و ثبات به قیمت ها 

بازگردد. 

هرچند بازار فولاد و مس��کن به طور مستقیم از یکدیگر 
تاثیر می پذیرند اما این 2 ب��ازار درحال حاضر تحت تاثیر 
پارامترهای کلان ت��ری قرار گرفته اند. کاهش ارزش پول 
ملی یکی از همین پارامترهاست. با آنکه عده ای نوید افت 
ن��رخ ارز را می دهن��د اما گویی بازاره��ا همچنان محتاط 
عم��ل می کنند؛ یعن��ی این افت نرخ ارز بیش��ترین تاثیر 
خود را بر کاهش دادوس��تدها گذاش��ته است. در چنین 
شرایطی، رکود بر بازار سایه می افکند اما قیمت آهن آلات 
آنطور که انتظار می رود، کاه��ش نمی یابد. علاوه بر این، 
درحال حاضر با توجه به رش��د سرس��ام آور نرخ مسکن، 
دیگر اثرگ��ذاری این محصول در قیمت فروش مس��کن 
محدود ش��ده؛ بنابرای��ن نباید به افت قیمت مس��کن با 

کاهش محدود نرخ فولاد امیدوار بود. 

چند روزی اس��ت نرخ ارز در مس��یر نزولی قرار گرفته است. برخی پیش بینی ها 
حکای��ت از اف��ت محدود قیمت دلار و س��پس تثبی��ت آن دارد. حال باید دید در 
چنین شرایطی و با وجود افت نرخ دلار، قیمت فولاد که بارها به بهانه ارز افزایش 
داش��ته اس��ت نیز کاهش می یابد یا خیر؟ در همین حال، بررسی این افت قیمتی 
و تاثیر آن بر نرخ مس��کن نیز مورد توجه اس��ت. بر همین اساس با فعالان صنعت 

فولاد گفت وگو کرده  و نظر آنها را در این باره جویا ش��ده ایم. اغلب فعالان صنعت 
فولاد از یک سو تاکید دارند رشد قیمت مسکن طی ماه های گذشته هیچ تناسبی 

با افزایش نرخ محصولات فولادی نداشته است.  
درواقع این رشد تنها بهانه ای را در اختیار سازندگان مسکن قرار می دهد تا از آن 
برای افزایش هرچه بیشتر قیمت مسکن بهره بگیرند. از سوی دیگر نیز معتقدند 

افت نرخ ارز تاثیر آنچنانی بر بازار فولاد نداش��ته اس��ت. در چنین ش��رایطی تنها 
بازار آهن آلات از رونق افتاده اس��ت، چراکه مشتریان منتظر شفاف شدن شرایط 
هس��تند. ضم��ن آنکه برخی این اف��ت نرخ ارز را تنها ش��وک کوچکی به اقتصاد 
می دانن��د که لزوما دوام چندانی نخواهد داش��ت. درنتیجه چندان به افت قیمت 

فولاد و به تبع آن نرخ مسکن امید ندارند. 

تضمین مواد اولیه 
 فولادسازان با معدنکاری

 در عمق
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ضعف سیاست گذاری ها در بورس

اختصاص سهام عدالت به 6 دهک درآمدی جامانده 

اعتمادسازی، لازمه ورود دوباره سرمایه گذاران 

گروه معدن

ریزش اخیر بازار س��رمایه در نگاهی کلی تر از نوعی 
س��وء مدیریت جمع��ی و بی تفاوتی محض به آنچه که 
قان��ون به عنوان وظیفه بر ضمه تصمیم گیرندگان قرار 
داده ب��ود، حکای��ت دارد، اتفاقی که ب��ا ضعف در نگاه 
اس��تراتژیک سیاس��ت گذار، س��قوط تاریخی شاخص 

بورس را رقم زده است.
در ماه ه��ای اخی��ر مس��ئولان ب��ا رفت��اری در اوج 
ناهماهنگی، نه تنها بر آنچه متن قانون و تکلیف قانونی 
خود برای سیاس��ت گذاری، نظ��ارت، کنترل و صیانت 
از بازار س��رمایه بود بی توجهی کردن��د، بلکه با ایجاد 
برخورد ه��ای متناقض و با نگاه جزیره ای بر منافع نهاد 
متبوع خود بر پیکره بازار س��رمایه و اعتماد و سرمایه 
50 میلیون سهامدار ضربه زدند، به طوری که با وجود 
قرار گرفتن همه آنها در یک کشتی به یک باره این امر 
را فرام��وش کردند و هر کدام س��عی در ارائه رفتاری 
فردی و بدون در نظر گرفتن مصالح عمومی داش��تند، 
درست مانند مسافری که در یک کشتی تصمیم گرفت 
 جای خود را س��وراخ کند و به غرق ش��دن آن کشتی 

نمی اندیشید! 
اتفاقی که س��بب خزان اعتماد ب��ه عنوان مهم ترین 
س��رمایه بورس شد و با زدن ضربه کاری به این فصل 
از بهار اقتصاد کش��ور، خزانی سنگین از ریزش اعتماد 
و خروج س��رمایه از بازار را برای بورس کشور رقم زد؛ 
س��رمایه هایی که می توانست با شریان یافتن در مسیر 
تولید مس��یر اقتصادی کش��ور را به سمت رونقی پویا 
بب��رد، اما با بی تدبیری و پاس��خی ناصحیح از س��وی 
سیاس��ت گذاران و دول��ت به س��مت بی اعتمادی برد. 
چراکه نه دولت به دنبال قرار دادن نقدینگی در مسیر 
تولید بود و نه سیاست گذاران شورای عالی بورس پس 
از خروج س��رمایه هنگفت دولت از بورس به فکر ادامه 
حرکت بازار س��رمایه بودند! ولو برای تامین س��رمایه 

مجدد دولت! 
اما بررس��ی اینکه چرا ش��ورای عالی بورس در مدت 
3ماه اخیر که بازار س��رمایه کش��ور با سهمگین ترین 
س��قوط تاریخی خود همراه ب��ود در بی تفاوت ترین و 
جزیره ای تری��ن رفتار خود غرق بود نی��ز در نوع خود 
ش��گفت آور اس��ت. مس��ئله ای که نش��ان از ضعف در 
حرکت هماهنگ این ش��ورا ب��رای مدیریت صحیح و 
صیانت از بازار س��رمایه کشور دارد، ضعفی که از خلا 
وجود رفتار و مدیریت اس��تراتژیک این شورا بر بورس 
حکایت دارد. به طوری که به دلیل تضاد منافع ارکان، 
ش��اهد تصمیم گیری های جزیره ای و بعضا متناقض با 

یکدیگر در طول این مدت بوده ایم.
بازار س�رمایه در اولوی�ت رئیس و معاون  �

شورای عالی بورس نبود! 
مهدی ساسانی، کارش��ناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
که همواره از نزدیک پیگیر مس��ائل مرتبط با این بازار 
بوده و هس��ت در این باره به اقتصاد24 گفت: لازم بود 
تا ش��ورای عالی بورس به عنوان سیاس��ت گذار نخست 
ب��ازار س��رمایه در 3 ماه اخیر جلس��اتی را برگزار کند 
و درب��اره وضعیت ب��ازار تصمیم گیری کن��د، اما دید 
متفاوت اعضای ش��ورا و بعضا تض��اد در این دیدگاه ها 
س��بب شد تا در جلسات به اجماع نظر لازم نرسند. بر 
این اساس جلسات بیشتری گذاشته نشد و تصمیمات 

استراتژیک بیشتری هم گرفته نشد.
وی درب��اره دلای��ل عدم تمرکز ب��رای حل اختلاف 
نظر های مربوط به بازار س��رمایه پش��ت در های بسته 
خاطرنش��ان ک��رد: در این مدت تفک��ر همتی، رئیس 
بانک مرکزی و دژپس��ند، وزیر اقتصاد بیشتر معطوف 
به س��ود بانک��ی و کنترل ن��رخ ارز و مس��ائلی از این 
دس��ت شده بود. بر این اساس در 3 تا 4ماه اخیر بازار 

 سرمایه در اولویت تفکر این 2عضو اصلی شورای عالی 
بورس نبود! 

اعض�ای از جن�س ب�ازار س�رمایه ت�اش  �
کردند

ساس��انی ب��ا تاکی��د ب��ر ت��لاش اف��رادی همچون 
ش��اهین چراغی، حسین س��لاح ورزی و سایر اعضای 
شورای عالی بورس در طی ماه های اخیر برای تمرکز بر 
وظایف شورا افزود: این افراد در تلاش بودند تا با تمام 
توان خود ثبات را به بازار س��رمایه برگردانند؛ اما عدم 
تمرک��ز وزیر و رئیس بان��ک مرکزی به عنوان دو عضو 
تعیین کننده انسجام شورا سبب شد تا هماهنگی ها به 
س��ختی صورت گیرد و تصویب مصوبه ها نیز با کندی 

مواجه شود.
این کارش��ناس مطلع بازار سرمایه با اشاره به برخی 
مصوب��ات صورت گرفت��ه در دوره مذکور تصریح کرد: 
مسئله مهم تر این بود که مصوباتی که در شورا با وجود 
تمام ناهماهنگی های موجود به اجماع نظر می رسید و 
تصویب میش��د نیز قابلیت اجرای فوری را نداشت. به 
عنوان مثال مصوباتی در خص��وص ایجاد بازارگردانی 
تصویب ش��د، اما بس��یاری از ناش��رین و حقوقی ها به 
این مس��ئله تمکین نکردند و پس از گذش��ت یک ماه 
و ان��دی از تصوی��ب این مصوبه همچنان بس��یاری از 
بازارگردانی ها آغاز نش��ده یا برخی از ش��رکت ها هنوز 

هم بازارگردان ندارند.
وی ادام��ه داد: در مجم��وع از ی��ک ط��رف ع��دم 
هماهنگ��ی بین اعض��ای مختلف ش��ورای عالی بورس 
باعث وقفه در ایجاد تصمیمات کارا شده بود و از طرف 
دیگر تصمیمات اخذ شده برای اجرایی شدن زمان بر 
می شد و اثر نهایی یا بهتر بگویم حداکثر اثر را نداشت 

و از این رو این مصوبات کارا واقع نمی شد.
تاش فردی برای حفظ کشتی بورس!  �

ساس��انی با اش��اره به تلاش مس��تمر و فردی سایر 
اعضا در این مدت گفت: وقتی ش��رایط به س��ختی و 
کن��دی پیش می رف��ت برخی از اعضای ش��ورای عالی 
بورس که با بازار س��رمایه ارتباط نزدیکتری داش��تند 
برای بازگرداندن آرامش به فضای بازار س��رمایه تلاش 
می کردن��د و با انجام مصاحبه ها، انتش��ار پس��ت ها و 
توییت ها اقدام به ارائه رفتاری دلس��وزانه در خصوص 
بازار سرمایه می کردند، آن هم در شرایطی که جلسات 
ش��ورای عالی بورس دیر به دیر برگزار می شد و امکان 

تبادل نظر بین این افراد وجود نداشت.
وی تصریح ک��رد: البته رئیس بان��ک مرکزی، وزیر 
اقتص��اد و حتی نماین��دگان مجلس ب��ر آنچه که در 
تابل��وی معام��لات در حال وق��وع بود اش��راف زیادی 
نداشتند و یا اهمیتی برای آن قائل نبودند، اما اعضای 
دیگر ش��ورا با تلاش هایی که در قالب تیم ورک انجام 
می دادند، س��عی می کردند تا برای حفظ بازار سرمایه 

تصمیماتی را در قالب شورای عالی بورس اتخاذ کنند، 
اما تلاشی بدون پشتوانه و بعضا کم اثر بود.

نقش بانک مرکزی در سقوط بورس �
کارش��ناس بازار س��رمایه درباره نقش رئیس بانک 
مرک��زی و تصمیم��ات وی در س��قوط ب��ورس گفت: 
ش��اید به طور مس��تقیم برخی تصمیمات رئیس بانک 
مرکزی بر روی بازار س��رمایه تاثیری نداشته باشد، اما 
از آنجایی که بیش��ترین سیاس��ت پولی توسط وی در 
کنار وزیر اقتصاد گرفته می شود نمی توان نقش پنهان 
او را نادیده گرفت. در حالی که وقتی نرخ س��ود بانکی 
را کاهش دادند بازار س��رمایه با پویایی بیشتری همراه 

شد و شرایط خوبی بر بازار سرمایه حاکم شد.
وی با اش��اره به افزایش نرخ سود بین بانکی و تاثیر 
آن بر روند بازار س��رمایه گفت: اگرچه این تصمیم به 
طور مستقیم و آنی بر بازار سرمایه اثرگذار نیست، اما 
باعث بالا رفتن س��طح توقع بنگاه های مالی و بانک ها 
برای بالا بردن نرخ س��ود س��پرده می شود، به طوری 
ک��ه در روز های اخیر رس��انه ها خب��ر دادند که برخی 
موسس��ات مالی و بانک ه��ا در حال ارائ��ه خدمات با 
سود های 20 یا حتی بالاتر از آن در قالب صندوق های 
خود به س��پرده گذاران هس��تند. این کار به دلیل عدم 
نظارت و کنترل نرخ س��ود بین بانکی رخ داده اس��ت. 
وقت��ی بانک ها ب��ه همدیگ��ر بالاتر از ن��رخ دالان وام 
می دهند، طبیعتا این مس��ئله سبب ایجاد رقابت بین 

بانک ها در جهت کسب سپرده بیشتر نیز می شود.
ساسانی وجود چنین اتفاقی را پس از ریزش سنگین 
70 درصدی بازار سرمایه شوکی جدید توصیف کرد و 
گفت: البته هفته گذش��ته وقتی وزیر اقتصاد و رئیس 
بانک مرکزی افزایش نرخ سود بانکی را تکذیب کردند 
تا حدی خیال س��رمایه گذاران راحت ش��د و ش��اهد 
افزایش تقاضا در بازار س��رمایه بودیم. این مس��ئله به 
روشنی بر رابطه معکوس بین افزایش نرخ سود بانکی 

و روند فعالیت بازار سرمایه صحه گذاشت! 
چه کنیم تا حال بورس بهتر شود؟ �

تحلیلگر بازار سرمایه رفتار های اخیر سهامداران در 
فروش س��هام خود با وجود ریزش و اصلاح ش��دید را 
نتیج��ه از بین رفتن اعتماد در آنان دانس��ت و افزود: 
آنچ��ه بازار س��رمایه را به ای��ن روز انداخ��ت ترس و 
خدش��ه دار ش��دن اعتم��اد س��رمایه گذاران بورس��ی 
ب��ود؛ بنابرای��ن آنچه که اکن��ون فرآین��د را معکوس 
 می کن��د نی��ز بازگردان��دن اعتم��اد ب��ه س��هامداران

است.
 ب��ر این اس��اس سیاس��ت گذاران و مس��ئولان باید 
س��عی کنند تا بین حرف و عمل خود اختلافی وجود 
نداشته باش��د، چراکه وقتی وعده ای را می دهند و آن 
 وعده محقق نمی ش��ود بی اعتمادی بیش��تر را س��بب 

می شود.

وی ب��ا ات��کا ب��ه برخی آم��ار و ارقام از رون��د رو به 
رشد بازار سرمایه در س��ال های اخیر یادآور شد: بازار 
سرمایه نسبت به س��ال های گذشته بزرگ شده است 
و می توان از این بازار اس��تفاده بهتری کرد، مش��روط 
بر اینکه هم��ه ارکان جامعه بتوانند ب��ه آن نگاه ویژه 
کنند. بازار سرمایه ماه های سختی را پشت سر گذاشته 
اس��ت و اکنون در جایی قرار دارد که سرمایه بسیاری 
از س��هامداران دچار آس��یب و زیان جدی شده است 
و ب��رای بهبود حال بازار ظهور و ب��روز همگرایی بین 
اعضای ش��ورای عالی بورس و ارکان آن برای اطمینان 
بخشی به س��هامداران لازم است که در صورت تحقق 
می تواند روند ریزش��ی کنونی متوقف شود و به تدریج 
بتوانیم ب��ه تعادل و حتی آغاز رون��دی صعودی برای 

روز ها و هفته های پیش رو دست یابیم.
بانک مرکزی چه کن�د تا حال بورس را  �

بدتر نکند؟
این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه »ثبات بخش��ی به 
بازار های پولی و مالی« را وظیفه نخست سیاست گذار 
بان��ک مرکزی عن��وان کرد و افزود: بان��ک مرکزی در 
کنار تلاش برای ثبات بخش��ی ب��ه بازار پول و ارز باید 
برای مسئله اثرگذار نرخ سود سپرده بانک ها نیز تلاش 
کند تا این نرخ با ش��یب ملایم به سمت پایین حرکت 
کند، تا ضمن حفظ ثبات بازار س��رمایه آهنگ میزان 
رشد فزآینده نقدینگی در کشور کند شود. از طرفی با 
مدیریت صحیح در بازار س��رمایه این نقدینگی این بار 

واقعا به سمت تولید حمایت شود.
وی در خصوص کوتاهی بانک مرکزی در کنترل نرخ 
به��ره بین بانکی در هفته های اخیر نیز گفت: آنچه در 
یک هفته تا 10 روز گذش��ته اتفاق افتاده بالاتر رفتن 
نرخ س��ود بین بانکی بالاتر از نرخ دالان بوده که برای 
یک ی��ا دو بانک خ��اص در حدود 22 ت��ا 23 درصد 
نیز بوده اس��ت. طبیعتا وقتی بانک ها با نرخ بالاتری به 
یکدیگر پول قرض می دهند این می تواند بر روی سایر 
نرخ گذاری ها هم باش��د و ش��رایط را سخت می کند. 
ام��ا اگر ب��رای یک دوره کوت��اه مدت باش��د و دوباره 
کاه��ش مانند خ��رداد و تیر ت��ا 8 و 9 درصد کاهش 
یاب��د، می تواند تاثیر مثبتی بر کلی��ه بازار های پولی و 

مالی داشته باشد.
اعتماد مردم لایق کوتاهی نیست!  �

در ش��رایطی که 50 میلی��ون از 80 میلیون ایرانی 
در قالب س��هامدار معمولی یا س��هامدار سهام عدالت 
ی��ا صندوق های دولت با اخذ کد بورس��ی و اعتماد به 
س��اختار تعریف شده قانونی بورس، سرمایه خود را به 
بازار سرمایه سپرده اند، جایی برای اهمال و بی توجهی 
نس��بت به ریزشی به این س��نگینی نیست! مسئله ای 
ک��ه حت��ی در بیان نیز ب��ا بی تفاوتی ب��ر بی اعتمادی 
س��هامداران ضرب��ه می زن��د و پس از ری��زش بیش از 
40درصدی و کاهش ارزش بازار س��رمایه و بازگش��ت 
به ارزش 7 س��ال پی��ش خود، کاهش ش��دید ارزش 
سهام عدالت آن هم در بدو آزادسازی پس از 12سال، 
ف��روش صندوقی به اصط��لاح س��رمایه گذاری به نام 
دارا یک��م بانک��ی و پالایش آن هم ب��ا معامله پایین تر 
از ارزش خ��ود و ی��ا قرارگی��ری دیگ��ری در محدوده 
ضرر 30 درص��د آن هم با وجود تخفیف 30 درصدی 
دیگر جای این تعبیر در خصوص بازار س��رمایه نیست 
که وزی��ر اقتصاد به عنوان رئیس ش��ورای عالی بورس 
 از آن ب��ه عنوان نوس��ان و اصلاح در خ��ور ذات بازار 

سرمایه یاد کند! 
بنابراین بهتر اس��ت وزیر اقتصاد به جای فرافکنی بر 
وظایف قانونی خود در ش��ورا متمرکز شود و از نابودی 
بیش��تر س��رمایه مردم و اعتماد عمومی 50 میلیونی 
جامعه ایرانی به سیاس��ت گذاران خود جلوگیری کرده 

و از مسیر کوتاهی به مسیر جبران بازگردد! 

رئی��س کمیس��یون اقتص��ادی مجل��س گف��ت: طرح 
جاماندگان س��هام عدالت در مجلس یازدهم در کمیسیون 
اقتصادی مجلس در دستور کار قرار گرفت و پس از چندین 
جلسه بررس��ی طرح جاماندگان، این طرح به صحن علنی 
مجلس رسیده است. به گزارش اقتصاد آنلاین، محمدرضا 
پورابراهیم��ی گفت: ط��رح جاماندگان س��هام عدالت در 
صح��ن علنی مجلس اعلام وصول ش��ده و در دس��تور کار 
کمیس��یون برای تصحی��ح، با حضور نماین��دگان دولت و 
بخش های مرتبط مانند کمیته امداد، س��ازمان بهزیستی 

و... قرار گرفته است. وی افزود: براساس گزارش کمیسیون 
اقتصادی مجل��س، تعداد یک میلی��ون و 200هزار نفر در 
کشور که تحت پوشش کمیته امداد و 2 میلیون و 300هزار 
نفر که تحت پوشش سازمان بهزیستی هستند، فاقد سهام 
عدالت هستند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح 
کرد: بنابراین مقرر ش��ده اس��ت که برای اشخاصی که جزو 
۶ دهک کم درآمد جامعه هس��تند، سهام عدالت اختصاص 
داده ش��ود. این مصوبه در کمیسیون اقتصادی مجلس پس 
از چندین جلسه بررسی به اتمام رسید، گزارش کمیسیون 

در صحن علنی قرار دارد و در انتظار تصویب نهایی هستیم.
پورابراهیمی اظهارکرد: از نظر کمیسیون اقتصادی مجلس، 
ای��ن طرح تمام اقدامات از جمله تامی��ن مالی و... را درنظر 
گرفته و کار به پایان رس��یده است و مشکلی ایجاد نخواهد 
شد. اما جزییات باید در هیات رئیسه مجلس، مورد بررسی 
قرار گیرد و تصویب نهایی شود. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجل��س درخصوص موضوع هم��کاری دولت با مجلس در 
طرح جاماندگان سهام عدالت گفت: ادعای دولت این است 
که س��هامی برای اختصاص به جاماندگان و توزیع ندارد. از 

نظ��ر ما، دولت در ط��ول ادوار، یعنی دولت فعلی و دولت در 
س��ال های قبل، در ترکیب و تغییر پرتفوی س��هام عدالت، 
اش��تباهات و تخلفات عدیده ای داشته است. وی گفت: این 
موضوع موجب تضییع حق برخی از افراد شده است و برخی 
از اش��خاص به هر دلیلی از س��هام عدالت محروم شده اند؛ 
لذا کمیس��یون اقتصادی، منابع ب��رای این بخش را درنظر 
گرفته ایم و در بطن مصوبه کمیس��یون اقتصادی مورد نظر 
ق��رار داده ایم و از نظر ما، درخصوص بار مالی نیز مش��کلی 

ایجاد نخواهد شد.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه در وضعیت 
فعل��ی، خطر زیادی معاملات ب��ورس را تهدید نمی کند، 
گفت: اعتمادس��ازی لازم��ه ورود دوباره س��هامداران به 
بورس به شمار می رود، بازار اکنون در انتظار اتفاقی مثبت 

است تا بتواند به مسیر صعودی خود بازگردد.
عبدالرض��ا عامری��ان در گفت وگو با ایرن��ا به علت روند 
نزولی ش��اخص ب��ورس در هفته های اخیر اش��اره کرد و 
افزود: قرار گرفتن شاخص بورس در مسیر صعودی ناشی 
از حمایت هایی بود که برای ورود سرمایه های مردم به این 
بازار صورت گرفت و سرمایه گذاران به منظور کسب سود 
در بورس که روند معاملات آن در امس��ال قابل مقایسه با 

دیگر بازارها نبود، وارد این بازار شدند.
وی ادامه داد: مردم به پش��توانه اعتمادسازی هایی که 
صورت گرفت سرمایه های خود را وارد این بازار کردند، اما 
ب��ه مرور و به دلیل وجود برخی از اختلاف نظرها در زمینه 

عرضه صندوق پالایش��ی یکم، ترس��ی بازار را فرا گرفت و 
س��هامداران برای جلوگیری از ضرر و زیان های احتمالی، 

تصمیم به خروج سرمایه های از بازار گرفتند.
عامریان خاطرنش��ان کرد: بعد از روشن شدن اختلاف 
نظره��ای موجود در بازار، س��هام وابس��ته ب��ه صندوق 
پالایش��ی یکم در کنار دیگر صنایع ب��زرگ که به عنوان 
س��هام بنیادین بازار تلقی می ش��وند در مسیر نزولی قرار 
گرفتند و زمینه ضرر و زیان س��نگین برای س��هامدارانی 
که با اعتمادس��ازی های صورت گرفته وارد این بازار شده 
بودند فراهم ش��د. این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان 
اینکه هیچ علتی را برای ریزش اخیر ش��اخص بورس جز 
از بی��ن رفتن اعتم��اد مردم برای س��رمایه گذاری در این 
ب��ازار نمی توان اعلام کرد، افزود: اکنون متضرر اصلی این 
بازار، سهامداران خرد هستند که به دلیل انتظار کشیدن 
ب��رای بهبود بازار اقدام به خروج س��رمایه های خود از این 

ب��ازار نکردند. وی با تاکید ب��ر اینکه فعالان حاضر در بازار 
نس��بت به این موضوع آگاهی داشتند که رشد نرخ سهام 
ش��رکت ها در بورس با چنین ش��تابی غیرمنطقی است، 
اف��زود: بیش��تر کارشناس��ان حرفه ای، احتم��ال چنین 
ریزشی را در بازار پیش بینی کرده بودند اما سهامداران به 
دلیل سودهایی که در حال کسب کردن از این بازار بودند 
اخطار کارشناس��ان را جدی نگرفتند و به سرمایه گذاری 
در این بازار ادامه دادند. عامریان گفت: سهامداران اکنون 
در وضعی��ت فعلی که بورس در حال اصلاح اس��ت نباید 
ب��ا اتخاذ تصمیم ه��ای هیجانی و با خری��د و فروش های 
غیرمنطقی، زمینه افزایش ض��رر و زیان های احتمالی را 
در این بازار فراهم کنند. وی س��هامداران را مورد خطاب 
ق��رار داد و به آنها توصیه کرد: س��هامداران در بورس باید 
وضعیت فعلی را تحمل کنند و نسبت به فروش سهام خود 
ب��ا چنین قیمت هایی در بازار خ��ودداری کنند. عامریان 

اظهارکرد: ایجاد هرگونه تغییری در ش��رایط اقتصادی و 
اتخاذ تصمیم های مثبت از س��وی مسئولان ارشد کشور 
می توان��د روزهای خوبی را ب��رای این بازار به ارمغان آورد 
و ش��اهد روزهای امیدوارکننده ای در بورس باش��یم. این 
کارشناس بازار سرمایه به ارائه پیشنهادهایی برای بهبود 
وضعیت معاملات بازار س��هام پرداخت و گفت: بهتر است 
در وضعیت فعلی ش��رکت ها از انتشار اطلاعات غیرواقعی 
و نادرس��ت در ب��ورس خودداری کنن��د، در صورت عدم 
توجه به این نکته، همه تلاش های انجام شده برای بهبود 
وضعی��ت بازار ن��اکام می ماند و س��هامدارانی که با وجود 
چنین اصلاح هایی بورس را ترک نکردند از این بازار خارج 
خواهند ش��د. وی خاطرنشان کرد: در صورت رشد و قوت 
گرفتن ش��رکت های بزرگ بورس��ی مانند پتروشیمی و 
پالایش��ی ها می توان در انتظار بازگشت رشد به معاملات 

بازار بود.

بازارسرمایه،آمادهمعاملاتمنطقی
مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری ارزش پرداز آریان، بازار سرمایه را در حالتی 
ارزن��ده و آماده برای معاملات منطقی ارزیابی کرد و گف��ت: هیچ بازاری به اندازه بازار 

سرمایه شرایط سرمایه گذاری با مبالغ اندک و امنیت بالا را ندارد.
احمد پویانفر در گفت وگو با س��نا، با اشاره به نگرانی سهامداران از کاهش سودآوری 
ش��رکت ها در پی افت نرخ دلار اظهار کرد: اتفاقات بازار س��رمایه و نرخ س��هام به طور 
تقریبی بر مبنای دلار 14 هزار تومان در بورس ش��کل گرفته اس��ت؛ یعنی هنوز فاصله 
زی��ادی با نرخ امروزی دلار دارند و هیچ جای نگرانی برای وضعیت س��هام ش��رکت ها 

وجود ندارد.
وی ادام��ه داد: از نظ��ر بنیادی و حتی جو روانی بعید اس��ت ن��رخ دلار به پایین تر از 
20هزار تومان برس��د، اما در کنار این موضوع عملکرد ۶ ماهه امسال شرکت ها نسبت 
به ابتدای سال هم که قیمت ها در اوج بودند، نشان دهنده سودآوری بیش از 50 درصد 

شرکت ها است.
مدیرعامل مش��اور س��رمایه گذاری ارزش پرداز آریان افزود: سود دهی شرکت ها از 
50 درصد تا 100 درصد رش��د داشته است، از طرفی P/E فوروارد )پیشرو( بسیاری از 
شرکت های بزرگ در محدوده ۶-7 قرار گرفته است؛ در حالی که این نسبت در بخش 
ساخت وس��از، معاملات خودرو و س��ایر فرصت های س��رمایه گذاری عددی بالای 40 
اس��ت، یعنی با هر شیوه ای هم مقایسه شود، س��هام در بازار سرمایه از دیدگاه بنیادی 

توجیه سرمایه گذاری دارند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: در چند ماه گذش��ته، برخ��ی ناهماهنگی های 
دولت در تعامل با بازار س��رمایه، همچنین ورود تعداد زیادی سهامدار جدید الورود به 
فرسایشی شدن افت قیمت ها منجر شد که البته نگرانی خاصی از این بابت وجود ندارد 

و بازار سرمایه در حالتی ارزنده و آماده برای معاملاتی منطقی است

تداومخریدهایپرحجمحقوقیها
سهامداران عمده همچنان به خریدهای خود ادامه دادند و هفته منتهی به 21 آبان 

ماه را با انتقال بیش از 2.5هزار میلیارد تومان به پرتفوی خود سپری کردند.
به گزارش س��نا، بررسی روند جابه جایی ها در هفته ای که گذشت، نشان می دهد که 
س��هامداران عمده در تمامی روزهای هفته در نقش خریدار ظاهر ش��ده و همچنان به 
حمایت ه��ای خود از بازار ادام��ه دادند و در نهایت خالص خرید 2580 میلیارد تومانی 

را در کارنامه خود ثبت کردند.
 بازیگران بورس��ی در نخس��تین روز معاملاتی هفته گذشته به خرید و فروش سهام 
پرداختند و در نهایت این حقوقی ها بودند که خریدهای بیش��تری را ثبت کردند و در 
حدود 500میلیارد توم��ان نقدینگی به پرتفوی خود منتقل کردند. در این روز بخش 
عمده ای از خریدهای حقوقی ها به جمع آوری سهام گروه بانکی تعلق داشت. به طوری 
که در نهایت خالص خرید حقوقی ها در این گروه به حدود 110میلیارد تومان رسید.

رون��د مزب��ور در جری��ان معاملات روز یکش��نبه هفته گذش��ته با انتق��ال بیش از 
330میلیارد تومان به پرتفوی س��هامداران عمده ادامه یافت که کمترین میزان خرید 
در مقیاس هفتگی بود. در این روز بیشتر خرید سهامداران حقوقی در گروه محصولات 
شیمیایی بود که با انتقال حدود 800میلیارد تومان به سبد سهامداران عمده ختم شد.
روز دوش��نبه نیز بازیگران عمده همچنان در نقش خریدار ظاهر ش��دند. در این روز 
خریدهای قابل توجهی را از س��وی این گروه از معامله گران ش��اهد بودیم که بیشترین 
می��زان در مقیاس هفتگی بود. به این ترتیب ح��دود 950میلیارد تومان نقدینگی در 
مس��یر پرتفوی س��هامداران حقیقی به حقوقی جابه جا ش��د. در این روز گروه فلزات 
اساس��ی با اختلاف بس��یار زیاد از دیگر صنایع بورس��ی، بیش��ترین حمایت را از سوی 
حقوقی ه��ا دریافت کرد و در نهایت بیش از 500میلی��ارد تومان نقدینگی به پرتفوی 

حقوقی های این گروه منتقل شد.
روند مزبور در جریان معاملات روز سه ش��نبه و چهارش��نبه هفته گذشته با روندی 
کاهش��ی همراه شد. به طوری که خالص خرید بیش از ۶۶0میلیارد تومانی حقوقی ها 
در روز س��ه شنبه به حدود 1۶0میلیارد تومان در روز چهارشنبه رسید. با این کارنامه، 
س��هامداران عم��ده در مجموع هفته منتهی به 21 آبان ماه بی��ش از 2.5هزار میلیارد 

تومان نقدینگی را به سبد سهام خود منتقل کردند.
رصد صنایع مورد توجه بازیگران بازار سهام نشان می دهد که در هفته گذشته گروه 
فلزات اساس��ی، بیشترین توجه را از س��وی معامله گران حقوقی کسب کرد. به نحوی 
که در مجموع حدود 800 میلیارد تومان نقدینگی بابت خرید سهام مزبور، به پرتفوی 
سهامداران عمده منتقل شد. در صدر این خریدها نیز جمع آوری سهام 2 شرکت فولاد 
مبارکه و ملی مس ایران قرار داش��ت. خالص خرید حقوقی ها در نماد »فولاد« به بیش 
از 350 میلیارد تومان و در نماد »فملی« نیز به بیش از 220میلیارد تومان رس��ید. در 
این گروه فولاد خوزس��تان نیز با ثبت خالص خرید بیش از 85میلیارد تومانی از دیگر 
نمادهای مورد توجه س��هامداران عمده بود. در همین راس��تا »کاوه« نیز خالص خرید 

۶3میلیارد تومانی را از سوی حقوقی های بازار تجربه کرد.
در ادامه این روند، خرید س��هام گروه بانکی قرار داش��ت و خالص خرید سهامداران 
عمده در این گروه به حدود 480میلیارد تومان رسید. در صدر این خریدها نیز حمایت 
از س��هام بانک صادرات قرار داشت؛ به طوری که بیش از 200میلیارد تومان نقدینگی 
بابت خرید س��هام »وبصادر« به پرتفوی سهامداران عمده افزوده شد. در همین زمینه 
بانک ملت نیز با ثبت خالص خرید بیش از 100میلیارد تومانی در فهرس��ت نمادهای 

مورد توجه حقوقی ها قرار گرفت.
در میان نمادهای خودرویی نیز بیش��ترین خرید معامله گران حقوقی در نماد سایپا 
بود. س��هامداران عمده خریدهای قابل توجهی در نماد سایپا داشتند. به طوری که در 
نهایت 215میلیارد تومان نقدینگی در مسیر پرتفوی معامله گران حقیقی به حقوقی 
»خساپا« جابه جا شد. در این گروه سهامداران حقیقی به خرید سهام »خپارس« توجه 

نشان داده و در نهایت خالص خرید 21.5میلیارد تومانی را در این نماد ثبت کردند.
در هفته گذش��ته حقوقی ها در گروه پالایش��ی نیز به حمایت از سهام پالایش نفت 
بندرعباس پرداختند و حقوقی های »شبندر« در حدود 1۶0 میلیارد تومان نقدینگی 
را ب��ه پرتفوی خود منتقل کردند. »ش��تران« نیز با ثبت خال��ص خرید ۶2.۶ میلیارد 

تومانی از دیگر نمادهای مورد توجه حقوقی ها در این گروه بود.
بررسی خریدهای سهامداران خرد در هفته گذشته نیز نشان می دهد که کشتیرانی 
در کانون توجه این معامله گران بوده اس��ت. ب��ه طوری که خالص خرید 38.5میلیارد 
تومانی در این نماد از س��وی س��هامداران حقیقی ش��کل گرفت. »کساوه« نیز خالص 

خرید 33.7میلیارد تومانی را از سوی سهامداران خرد بازار تجربه کرد.
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